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Utrinek s pohoda po 
partizanskih poteh

V slavnostni trenutek velikih jubilejev: 40-obletnice ustanov, 
nega kongresa KPS, 40-obletnice prihoda tovariša Tita na čelo 
partije in njegovega 85. rojstnega dne; so člani društva Ljud
ske tehnike zapisali uspel pohod po partizanskih poteh. Pot jih 
je vodila iz Ptuja v Haloze. S komemorativnimi svečanostmi 
so počastili spomin na padle v bližini vasi SELA, na Zgornji 
Pristavi in Sagadinovi domačiji v Srečah, kjer so uspel pohod 
zaključili z mitingom. Pohod je vodil predsednik društva Ljud 
ske tehnike Ludvik Gojkovič.

Pred spominskimi obeležji 
padlih za svobodo pa je govo
ril in obujal spomine sekretar 
konference ZK Franc KRABO- 
NJA, ki je med drugim dejal: 
»Mnogo nas je, ki smo^ pre
mladi,, da bi sami doživeli 
vojne grozote, in da bi se zato 
v popolnosti zavedali kako 
herojsko so se za vse to, kar 
mi danes uživamo, borili naši 
očetje, matere in bratje. Prav 
ti številni spomeniki na ptuj
skem in slov. bistriškem ob
močju nam pričajo, koliko 
najboljših ljudi, borcev za 
svobodo, socializem ter brat
stvo med narodi in narodno
stmi Jugoslavije je moralo da
rovati svoje življenje. Mnogi 
zapisani viri, ki so nastali iz
pod peres preživelih borcev 
naše narodnoosvobodilne bor
be nam verno pričajo, da je 
takrat komunistična partija 
v izredno težkih okoliščinah 
ilegalnega dela v ptujskem 
okolišu veliko storila za pot 
v socializem in je močno vpli
vala na dogodke med fašistič
no okupacijo. Odločno je vo
dila neizprosen boj za socia
lizem in nacionalno svobodo.«

Pri spomeniku ob Sagadino
vi domačiji, sta se pohodni

kom pridružila tudi prvobor
ca Ženka Sagadinova in Janko 
Vogrinec, predsednik občin
skega odbora ZZB NOV Ptuj.

Domačija Sagadinovih je 
najvernejši pomnik in priča 
zločina, ki ga je zagrešil nem
ški fašizem v času narodnoo
svobodilne borbe.

Bilo je 12. aprila 1945, ko 
sta bila v tej hiši dva parti
zanska zdravnika in trije ak
tivisti. Tri žrtve, dr. Mileta 
Lavickega, Ludvika Sagadina 
in Marijo Sagadin je fašistič
na drhal privezala ob hišna 
vrata, jih polila s petrolejem, 
nato pa sežgala s hišo vred. V 
bunkerju, ki je bil namenjen 
ranjencem, so se zadušile šti
ri žrtve, Jože Sagadin-Očka, 
njegov sedemnajstletni sin 
Miran, kurir tehnike Lacko 
ter dr. Gojko Sagadin z ženo 
idr. Rožco Sagadin. Le Zvonku 
Sagadinu, funkcionarju OP in 
KP ter oficirju NOV, se je 
porečilo uiti skozi sovražnikov 
obroč iz hiše, pri čemer je 
ubil nemškega oficirja.

Na pohodu, ki je živ dokaz 
revolucije, ki še traja, so 
oživljali tradicije NOB. PRIZADEVANJA 

ZA DVIG PRODUK
TIVNOSTI — POROK 
ZA SVETLEJŠI JUTRIŠ
NJI DAN

Naša TOZD servsi je zelo 
mlada, 86 članski kolektiv, ki 
sc bavi s servisiranjem in s 
popravilom avtomobilov do
mače in tuje proizvodnje. 
Skupaj z novim vodstvom 
servisa, za katerega moramo 
reči, da se s polno angažirano
stjo trudi, si prizadevamo od
praviti ali vsaj oblažiti težave, 
s katerimi se vsak dan sreču
jemo. Predvsem nam primanj
kuje delovnih prostorov pa 
tudi orodja in pripomočkov 
nimamo dovolj.

Pogosti so pojavi, da ne mo
remo zaposliti vseh tistih lju
di, ki smo jih mi izučili, kaj 
šele, da bi zaposlovali zuna

njo delovno silo. V zadnjem 
času pa že ugotavljamo, da ne 
bomo mogli nuditi mest učen
cem, ki se želijo izučiti pokli
cev naših dejavnosti.

Kritika nas in naših uslug, 
ki je mnogokrat neupraviče
na, gre na račun predvsem 
splošnim težavam; kot so pre
tesni delovni prostori, poma
njkanje ustreznih dvigal, o- 
rodja in podobno. Mnogo pa 
imamo tudi težav zaradi raz
nolikosti servisne dejavnosti, 
z nabavo rezervnih delov, s 
katerimi tržišče še vedno ni 
dovolj založeno.

Še bi lahko naštevali težave, 
ki jih imamo pri opravljanju 
svojega dela, toda raje povej
mo to, da si prizadevamo pri
dobiti s kvalitetnimi usluga
mi čim več strank, s tem pa 
tudi več sredstev, ki so nam: 
in delovni organizaciji neob- 
hodno potrebna za boljši ju
tri. L S.

S. Š.

Spominska obeležja padlim borcem blizu vasi Sela Foto: Korpar



Izvajanje 
Zakona o 
združenem delu

Vrste, vsebina in način sprejetja posameznih samoupravnih 
splošnih aktov.

Zakon o združenem delu je bil sprejet ob koncu preteklega 
leta, objavljen v Uradnem listu SFRJ, št. 53/76 dne 13. 12. 1976 
in je začel veljati 11. decembra 1976.

Po 660. členu ZZD morajo vse organizacije združenega dela 
prilagoditi svojo organizacijo in uskladiti samoupravne splošne 
akte z zakonom v rokih, ki jih določajoh za izvajanje ZZD, naj
pozneje pa v dveh letih od njegove uveljavitve.

Da bi člane našega delovne
ga kolektiva pobliže seznani
li z določili ZZD, ki urejajo 
vprašanje samoupravnih splo
šnih aktov v temeljnih orga
nizacijah združenega dela, je 
bil v pravni službi naše DO 
izdelan obsežen sestavek pod 
gornjim naslovom. V njem so 
poleg splošnega uvoda na 
kratko opredeljene vrste sa
moupravnih splošnih aktov. 
Konkretno so našteti vsi sa
moupravni splošni akti, ki 
morajo biti po zakonu obvez
no sprejeti v TOZD, DO in 
DSSS, z bistveno opredelitvijo 
vsebine in načina sprejetja 
posameznih aktov. Primieroma 
so našteti akti, ki po zakonu 
niso obvezni, so pa pomemb
ni za urejanje posameznih 
področij dela.

Sprejetje v citiranem s_e- 
istavku navedenih aktov je 
pravica in dolžnost vseh de
lavcev. V tem pogledu se ne
dvomno postavljajo pred vse 
mas velike in odgovorne nalo
ge-

Zakon o združenem delu je 
zakon nas vseh, je zakon de
lavcev, katerega smo potrdili 
tudi mi, zato ga moramp kot 
takega spoštovati in dosledno 
izvajati. Dilem in stranpoti 
tukaj ni in ne sme biti. Če pa 
hočemo dosledno uveljavljati 
pravice, ki nam jih zakon da
je, potem moramo zakon do
bro poznati, in moramo seve
da vedeti tudi za obveznosti, 
ki nam jih zakon nalaga.

Poznavanje vsebine ZZD je 
■predpogoj za aktivno sodelo
vanje vseh delavcev pri izde
lavi, usklajevanju in spreje
manju samoupravnih splošnih 
aktov na podlagi novega za
kona.

Jasno je namreč, da delavci, 
ki ne poznajo vsebine ZZD in 
rešitev, katere zakon prinaša, 
ne morejo aktivno sodelovati 
pri izdelavi osnutkov samou
pravnih splošnih aktov, niti 
tvorno delovati in dajati ute
meljenih pripomb na osnutke 
aktov v času javne razprave, 
pri oblikovanju predlogov sa
moupravnih aktov.

Res je, da delavci ne morejo 
poznati vseh členov zakona 
na pamet, vendar bi pa sle
herni delavec le moral pozna

ti osnovne rešitve, ki jih pri
naša zakon, zlasti glede do
hodkovnih odnosov, delovnih 
razmerij in odgovornosti de
lavcev v združenem delu in 
vedeti, kakšne akte moramjo 
izdelati in sprejeti na tej pod
lagi.

Za nadaljnje konstituiranje 
združenega dela na osnovi 
ZZD je od družbe še prav po
sebej zadolžen sindikat in^to 
na prvem mestu na področju 
ipridobivanja in delitve dohod
ka ter nagrajevanju po delu 
in rezultatih dela. Vse, za kar 
smo se v zakonu o združenem 
delu opredelili, to pa je na
daljnje poglabljanje in razvi
janje socialističnih samou
pravnih odnosov, moramo 
vsakodnevno, vztrajno in do
sledno uresničevati v praksi 
v vsaki temeljni in drugi or
ganizaciji združenega dela, 
kar pa nikakor ni samo nalo
ga sindikata ali posameznih 
delavcev.

Posamezni delavci, ki so 
strokovno usposobljeni za 
razna področja, bodo vseka
kor iporali strokovno sodelo
vati pri pripravi konkretnih 
samoupravnih aktov, vendar 
se zlasti pred samoupravne 
organe in družbenopolitične 
organizacije postavlja dolž
nost, da si zastavijo roke in 
izoblikujejo konkretne zadol
žitve pri uresničevanju za
kona.

Da bi se vsi delavci sezna
nili z nalogami, ki nas čakajo 
na področju izdelave in uskla
ditve samoupravnih splošnih 
aktov, je bil sestavek pravne 
službe razmnožen v štiristo 
izvodih in razdeljen med člane 
našega kolektiva.

Na osnovi tega materiala 
bodo izdelani osnutki progra
mov za uresničevanje ZZD v 
TOZD in DSSS ter bo predlog 
programa tudi naknadno ob
javljen v našem glasilu.

Ta zapis končujem v upa
nju, da bodo vsi člani našega 
kolektiva razmnoženi material 
prebrali in se na ta način sez
nanili z nalogami, ki so pred 
nami, in se pripravili na ak
tivno udeležbo pri njihovem 
izvajanju.

Danica Vindiš

Novi stroji v Gumami
Od konca lanskega leta pa 

do sedaj smo nabavili v gu
mami tri nove stroje: stroj 
za čiščenje kalupov, stroj za 
čiščenje srha gumijastih iz
delkov in injekcijsko stiskal
nico. Vse tri stroje smo na
bavili pri firmi DESMA, ki je 
znan tovrstni proizvajalec 
strojev za predelavo elasto- 
merov, poliuretanov in izde
lovalec orodij.

Stroj za čiščenje kalupov je 
že v pogonu. Postopek odstra
njevanja gume iz kalupov je 
elektrokemijski. čiščenje ka
lupov je hitro, ne poškodujejo 
se odtisi, trajanje kalupov je 
daljše, čiščenje je možno med 
serijo, s tem da izpad proiz
vodnje traja le nekaj ur. Pri 
takem načinu čiščenja so se 
občutno znižali stroški čišče
nja in izpadi v proizvodnji. 
Stroj za razsrhovanje gumija
stih izdelkov le občasno obra
tuje in se z dobaviteljem do
govarjamo za najustreznejši 
način čiščenja.

Injekcijsko stiskalnico DE- 
SMA 970 zdaj montirajo. Sti
skalnica je z vertikalnim sti
skanjem, opremljena s po
mično mizo, kar omogoča 
bistveno krajši ciklus. Tehno
logija je modernejša od pre-

šanja v hidravličnih stiskalni
cah, saj odpade vrsta opera
cij pri predoblikovanju. Pred
nosti stiskalnice: stroški dela 
so nižji, prihranek pri materi
alu, delovni pogoji so boljši, 
kvaliteta izdelkov je boljša, 
kapaciteta pa se lahko od 5 — 
10 krat poveča v primerjavi s 
hidravličnimi stiskalnicami.

Stiskalnica stoji v vulkani- 
zaciji. Prostor smo pridobili 
s premestitvijo dveh stiskal
nic. Sedaj je vulkanizacija po
polnoma napolnjena s stroji. 
Nadaljnja modernizacija pro
izvodnje na tem prostoru je 
možna le z zamenjavo iztro
šenih stiskalnic. Strojni park 
v gumami je iztrošen in za
starel, saj je precej pod jugo
slovanskim povprečjem. Z 
nabavo omenjenih strojev 
smo delno izboljšali opremlje
nost.

Tudi v tehnološki pripravi 
gumarne smo dobili dva os
novna stroja za preizkušanje 
gumi zmesi. To sta »Reometer 
monsanto«, ki nariše vulkani- 
zacijsko krivuljo zmesi in 
plastometer, s katerim meri
mo plastičnost kavčukov, zme
si in začetke vulkanizacije 
zmesi.

Saša Štros

Ustanovitev 00 ZK Gumama
Dne 13. 5. 1977 je bila ustanovljena OOZK Gumama, ki šteje 

13 članov in je sestavljena iz članov v TOZD Gumama in članov iz 
DSSS, ki delajo za gumarno, to je operativne priprave -dela .in teh
nološke priprave. Do reorganizacije osnovnih organizacij je prišlo 
zaradi ustanovitve TOZD Orodjarna, ki je ustanovila svojo osnovno 
organizacijo. Sestava članstva v OOZK Gumama že nakazuje bodoče 
samoupravno organiziranost TOZD. Člani menijo, da bodo tako or
ganizirani lažje in učinkovitejše delovali na vseh področjih. Na prvih 
sejah smo obravnavali problematiko gumarstva, si pripravili plan 
dela, predlagali reorganizacijo sindikata in mladine, razpravljali smo 
o poteku samoupravnih sporazumov in se seznanili s programom 
izvajanja zakona o združenem delu. Štros Saša
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Avtomatska 
obdelava podatkov

Zahteve po vedno večjem številu informacij so povzročale 
in še povzročajo delovnim organizacijam nenehne težave. Za
radi velike količine informacij, ki jih je bilo potrebno obdelati 
je klasičen način obdelave (tako imenovani ročni način) lahko 
nudil informaijje z veliko zamudo. Tako so se organi in osebe 
pri odločitvah za poslovne dogodke, pri katerih je potrebno 
hitro ukrepati morali naslanjati na zastarele, neuporabne po
datke. Vsled tega je bilo potrebno poiskati način, kako pospe
šiti zajemanje in obdelavo podatkov in posredovati pravočasne 
in kvalitetne informacije.

Hiter razvoj znanosti na po
dročju upravljanja, vodenja, 
tehnologije in elektronike je 
omogočil izdelavo naprav veli
kih zmogljivosti, ki naj odpra
vijo ozka grla v obdelavi in 
posredovanju informacij. Za 
uvedbo teh strojev v delovno 
organizacijo pa je potrebna 
daljša predpriprava. Vsako 
delovno organizacijo, ki se je 
odločila za nabavo računalni
ka je potrebno organizacijsko 
prilagoditi novim pogojem in 
usposobiti svoje lastne kadre.

Ta tok dogodkov je zajel 
tudi bivšo DO Sigma in TAP.
Uvideli sta, da na klasičen na
čin ne gre več naprej in da je 
v tej smeri potrebno nekaj 
ukreniti. Odločili sta se za po
stopno uvajanje avtomatske 
obdelave podatkov. Pristopa 
pa sta se lotili na dveh raz
ličnih področjih.

DO TAP je začela pred 5. le
ti uvajati avtomatsko obdela
vo podatkov v tehnološki pri
pravi proizvodnje. Na osnov;

Velik napredek proizvodnje zahteva hiter razvoj proizvodnih sredstev
Foto: Korpar

Delo na avtomatski obdelavi podatkov
Foto: Korpar

teh in dodatnih podatkov ko
mercialnega sektorja, pa so se 
razvile razne aplikacije kot 
so:

— izpis materiala in tehno
loških postopkov,

— izračun potreb materiala 
in polizdelkov,

— izračun obremenitve de
lovnih mest,

— materialni promet po 
skladiščih,

— predkalkulacije
— obračun osebnih dohod

kov, in še bi lahko naštevali.
Vse te obdelave pa so veza

ne na računalnik v TGA v 
Kidričevem. DO Sigma pa je 
začela z uvajanjem avtomat
ske obdelave na področju ra
čunovodstva. Odločila se je za 
nabavo lastnega malega raču
nalnika DARO 1840, ki spada 
med naprave srednje tehnike, 
z računovodsko usmerjenim 
software-om. Z njim] bi po
spešili računovodske obdelave 
kot so:

— vodenje finančnega knji-

DRUŽBENA SAMOZAŠČITA V PRAKSI 
UKREPAJMO DOKLER JE ČAS

V sredstvih javnega obveščanja, v samoupravnih aktih in v 
zakonskih določilih je o družbeni samozaščiti, o tem, kakšno 
nalogo ima in o tem kdo jo uresničuje, veliko napisanega. Tako 
zakon o družbeni samozaščiti pravi, da je skrb za varno počutje 
delovnega človeka in občana, pravilo in dolžnost vseh delovnih 
ljudi.

Ko govorimo o družbeni samozaščiti ne smemo prezreti 
opozorila delavcev železniške postaje, ki se že dalj časa tru
dijo, da bi preprečili prečkanje tirov našim delavcem. Opozo
rila ne jemljemo resno. Bližnjica bo nekega dne terjala krvavi 
davek. Drug drugega bi morali nenehno opozarjati. Če že ne 
moremo nevarnosti v celoti onemogočiti, pa bi jo morali vsaj 
omejiti. S skupnimi prizadevanji in sodelovanjem slehernega 
člana kolektiva. To bi morali imeti v mislih na vsakem koraku 
v tovarni in izven nje. Zavedati se moramo, da je sodelovanje 
pri odpravljanju škodljivih pojavov, obenem razvijanje pošte
nih tovariških odnosov. S. Š.

govodstva,
— vodenje evidence kupcev 

z izpisom prekoračitve zakon
skega roka,

— POL — poslovni obra
čunski list — zbiranje stroš
kov plačila po stroškovnih 
mestih.

Ker se je vse to dogajalo 
pred integracijo je čisto ra
zumljivo, da sta obe delovni 
organizaciji načrtovali sistem 
in kapaciteto po svojih potre
bah. Po združitvi v AGIS se je 
obseg dela količinsko podvo- 
jd in sistem IBM 11,30 v Ki- 
ričevem postaja za nas pre
majhen. Potrebno bo torej 
misliti na kak večji sistem. 
TGA in IMPOL, ki sta se prav 
tako združila sta za lastne po
trebe nabavila nov večji raču 
halnik IBM 370/115. Praksa 
ije, da se na večjih računalni
kih dela vsaj v 2 izmenah, 
(tudi med prazniki) zato mo
ramo nujno računati s tem, 
da bi bil stroj nam na razpo
lago pretežno v tretji, to je 
nočni izmeni. Ob okvarah oz. 
zaostankih obdelav pa bodo 
še preostali razpoložjivi čas 
na računalniku rabili zase. To 
pa pomeni za AOP v AGIS-u 
hud udarec, saj ne bi mogel 
izpolnjevati svoje osnovne na
loge, to je pravočasno posre
dovanje podatkov. S tem bi 
bil razvoj AOP onemogočen.

Z nabavo novega računalni
ka v TGA se pojavi še ena di
lema. Jasno je namreč, da 
bodo po prenosu obstoječih 
obdelav iz IBM 1130 na IBM 
370/115 stari računalnik pro

dali. Ta prehod res zahteva 
precej časa, toda nekega dne 
se bo to le zgodilo. Poiskati 
bi morali v bližini kak drug 
računalnik, tega pa v naši 
bližnji okolici ni. Preostaja 
samo možnost opreti se na 
lasten sistem, kar pa je izred
no velika investicija. Najpri- 
mernejša in najcenejša ina
čica, ki jo podpira korpisija 
pri Republiški gospodarski 
zbornici je nabava inteligenč
nih terminalov, ki naj pokri
vajo 60 do 70 % delovnih 
organizacij preostale večje in 
zahtevnejše obdelave pa bi se 
vršile v regionalnih in repu
bliškem računskem centru, na 
katere bi bili terminali veza
ni preko PTT komunikacij
skih zvez. Na ta način doseže
mo ekonomski učinek (zmanj
šanje investicije) in istočasno 
povečamo računalniške kapa
citete (zmogljivosti). Zato je 
vodstvo DO pritegnilo k sode
lovanju VTŠ v Mariboru za 
izdelavo elaborata o nabavi 
maj primernejše računalniške 
opreme. Prav tako se je pove
zalo z ostalimi DO v občini, 
ki jih razvoj sili, da razmiš
ljajo o nabavi svoje računal
niške opreme. Vsi naj bi na
bavili tako opremo, da bi ob 
iz.padu katerega koli sistema 
ali periferne enote vsak izmed 
njih delal na katerem) koli 
sistemu. Na ta način bi po
krivali tudi čakalni čas.

Gre torej za veliko denarja, 
za zahtevno odločitev, ki pa 
je za kontinuiran razvoj nuj
no potrebna. P. M.
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mmm na vprašanja
Na zborih delovnih ljudi TOZD in DSSS z dne 7. 4. 1977 je 

bilo postavljenih 8 vprašanj, na katera so podali odgovore 
strokovni delavci naše delovne organizacije.

1. Vprašanje delavcev TOZD 
Kovinska obdelava v zvezi s 
tolmačenjem, ki jim je bilo 
podano ob sprejemanju ana
litične ocene

Na vprašanje, ki ga je po
stavil zbor delovnih ljudi 
TOZD Kovinska obdelava v 
zvezi s tolmačenjem, katero 
naj bi bilo podano delavcem 
pri sprejemu analitične ocene, 
da namreč naknadnih pritožb 
več ni in se naj delavci obrne
jo na sodišče združenega dela, 
v kolikor bi menili, da je nji
hova analitična ocena napač
na, dajemo naslednji odgovor:

Po zakonu o medsebojnih 
razmerjih delavcev v združe
nem delu mora delavec zahte
vati varstvo pravic v roku 15 
dni od dneva, ko mu je bil 
vročen sklep, s katerim je bi
la kršena njegova pravica, ozi
roma, če mu ni bil vročen, od 
dneva, ko je zahteval, naj se 
mu vroči.

Po zakonu o združenem delu 
mora delavec vložiti zahtevek 
iza varstvo pravic pri organu, 
ki ga določa statut temeljne 
organizacije, v 30 dneh od 
dneva, ko je zvedel za kršitev 
pravice, oziroma od dneva, ko 
mu je bila vročena odločba, 
s katero je bila kršena njego
va pravica.

niso pritožili v rednem pri
tožbenem roku določenem na 
odločbi, nimajo več pravice 
do pritožbe.

Pravna služba 
Vindiš Danica

2. Kako je prišlo do spre
membe samoupravnega spora
zuma o medsebojnih razmer
jih delavcev v združenem de
lu (109. člen)?

Odgovor na omenjeno vpra
šanje je podala pravna služ
ba, vendar je delavski svet 
delovne organizacije zadolžil 
splošno-kadrovski sektor, da 
pripravi preko ustrezne repu
bliške institucije pravno tol
mačenje glede enega dneva 
dopusta (109. člen).

3. Zakaj se dvoizmensko 
delo (10 točk) ne računa od
1. 7. 1976 dalje?

O predlogu komisije za 
spremljanje sistema delitve 
dohodka in osebnega dohod
ka za pribitek 10 točk za dvo 
ali več izmensko delo so skle
pali zbori delovnih ljudi v 
TOZD in DSSS dne 16. 12. 
1976 in predlog potrdili.

Delavski svet delovne orga
nizacije je Siklepe zborov ve
rificiral na svojem zasedanju

Tako delo ne zagotavlja varnosti pri delu Foto: Korpar

Pristojni organ v temeljni 
organizaciji mora odločiti o 
zahtevi delavca v 30 dneh od 
dneva, ko je bila vložena. Ce 
delavec ni zadovoljen z odlo
čitvijo, ali če pristojni organ 
v TOZD ali DSSS ne odloči v 
30 dneh od vložitve zahteve, 
ima delavec v nadaljnih 30 
dneh pravico zahtevati varst
vo pravice pri sodišču zdru
ženega dela.

Varstva pravic pri sodišču 
ne more zahtevati delavec, ki 
se ni najprej obrnil na pri
stojni organ v temeljni orga
nizaciji, razen če uveljavlja 
denarno terjatev.

Iz zgaraj navedenih določil 
jasno izhaja, da delavci, ki se

dne 17. 12. 1976, tako se spre
memba o pribitku točk začne 
uporabljati od 1. 1. 1977.

Splošno-kadrov. sektor 
Ivan Polanec

4. Kaj je s stimulacijo za 
mesec december? Zakaj je iz
padla?

Pojasnilo o izpadu stimul 
cije je bilo objavljeno v i 
formativnem biltenu dne 1
3. 1977 in sicer glasi: 

»Stimulacija se je v lei 
1976 obračunavala od osne 
oz. rezultatov dveh mesece 
nazaj. Ročna obdelava je on 
mogočala ažurno spremljan 
podatkov. Kriterij je bil pr 
seganje norm.

Delovni zamah v TOZD Gumama Foto: Korpar

V letošnjem letu pri feruar-ni stimulativni del osebnega 
skem izplačilu osebnega do- dohodka v enakem odstotku,
hodka za januar smo pričeli (ki velja za TOZD, vendar na
uporabljati več kriterijev za osnovno vrednost točke, ki
stimulacijo, ter koristili po- velja za DSSS.
datke iz januarja. Po takšnem Za uveljavljanje zakona o 
prehodu je sicer izostal poda- združenem) delu je DS DO s
tek iz meseca decembra, _ ker sklepi štev. 255 in 256 zahte-
se^ podatki niso kumulativno val pripravo sporazuma o
seštevali. Z novim poslovnim medsebojnih pravicah in ob
letom so bili postavljeni novi veznostih med DSSS in TOZD,
kriteriji, ki se upoštevajo oz. ter opredelitev funkcij DSSS
zajemaj o od januarja letos ^Ji drugače povedano, zahte-
dalje po samoupravnem spo- val je ponovno opredelitev
razumu o delitvi dohodka in skupnih funkcij in združenih
osebmh dohodkov (člen 43). funkcij na ravni DO in jx)- 

Stimulacija je torej bila iz- sebnih funkcij, ki se odvijajo 
plačana neprekinjeno. izključno v TOZD.

Služba za plan 
in analizo1 
Mirko Prelog

5. Kaj so delale določene 
službe, da lahko pride do 
takšnih racionalizacij, kot je 
bilo v primeru, ko je raciona
lizacijo prijavil tov. ing. Weigl?

V konkretnem primeru gre 
za amortizerje sedežev, katere 
izdelujemo po licenci Brem- 
shay, kjer je določeno, kakš
ni deli se smejo vgraditi v 
proizvod. Služba zunanje tr
govine je torej smela kujx>va- 
ti amortizerje določenega pro
izvajalca tako dolgo, dokler ni 
dobila odobrene spremembe 
od ustrezne tehnične službe. 
Praktično bi bilo koristno, da 
nabavna služba daje predloge 
za spremembo vgradbenih 
elementov, ko ugotavlja eko
nomsko računico, seveda, ko 
ji je to omogočeno.

Kljub temu je potrebno u- 
gotoviti, da je vsaka raciona
lizacija, ki prinaša povečan 
dohodek koristna neglede na 
to, kdo je predlagatelj.

Splošno-kadrov. sektor 
Ivan Polanec

6. Kakšne so možnosti za 
spremembo vrednosti točke 
glede na organizacijsko she
mo — TOZD — skupne služ
be?

Po sedaj veljavnih kriteri
jih dobivajo delavci v DSSS 
osebni dohodek po enotni 
vrednosti točke, s tem, da se 
stimulativni del osebnega do
hodka pri posameznikih ob
računava različno. Delavci ka
teri so s posebnim seznamom 
bili opredeljeni, da delajo iz
ključno za eno TOZD (ta sez- 
inam je obravnaval in odobril 
DS TOZD-a) dobivajo izplača-

Uvedba tega zahteva poleg 
sprejetja zgoraj navedenega 
sporazuma tudi:

— spremembo organizacij
skih shem v TOZD in DSSS,

— dopolnitev sporazuma o 
združevanju v DO AGIS,

— dopolnitev sporazuma 
statutov TOZD in DSSS ter

■— dopolnitev sedaj veljav
nih kriterijev za nagrajevanje.

O navedenem, bodo po spre
jetem programu za izvajanje 
zakona o združenem delu 
razpravljali in odločali de
lavci na zborih, ker je to 
njihova izključna pravica in 
ni v nobenem sedaj veljav- 
nešena na katerikoli voljeni 
organ.

Odgovor sta sestavila in po
dala direktor delovne organi
zacije Vrabič mgr. Vaclav in 
v. d. splošncKkadrovskega sek
torja Ivan Polanec.

7. Zakaj je razlika v ceni 
odpadnega materiala v biv
šem TAP-u in Sigmi?

Glede razlik v ceni pri pro
daji odpadnega materiala v 
bivši TAP-u in Sigmi je služ
ba nabave dobila nalogo, da 
se to vprašanje reši enotno za 
vse delavce.

8. Kaj je z odgovorom na 
vprašanje o organiziranosti 
izobraževanja delavcev v pro
izvodnji?

Izobraževanje delavcev je 
urejeno s planom izobraževa
nja. V planu izobraževanja so 
zajeti vse delavci, ki nimajo 
ustrezne izobrazbe na delov
nem) mestu katerega zasedajo.

Možnosti izobraževanja ima
jo vsi tisti, ki se želijo izo
braževati ter so v navedenem 
planu zajeti.

Referent za izobraževanje 
Franc Simonič
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Socialni delavec v 
delovni organizaciji

V številnih delovnih organi
zacijah se čedalje bolj izraža 
potreba po širše zastavljeni in 
strokovni obravnavi proble
matike, ki zadeva socialne 
razmere delavcev. Na videz 
nimata ekonomika in social
nost nič skupnega. Izsledki 
družbenih znanosti in razis
kav dela v industriji pa nas

učijo, da je človek psihofizič
na celota in njegovo osebno 
življenje vpliva na njegovo 
delo, prav tako pa ga delo ob
likuje. Skrbi in problemi, ki 
prizadevajo delavca v doma
čem okolju, se prenašajo na 
njegovo delovno mesto in zni
žuje delavčevo učinkovitost. 
Slabši medsebojni odnosi na 
delovnem mestu, nepoznava
nje dela, slaba informiranost, 
slabše vključevanje v samou
pravno delovanje delovne or
ganizacije, prinaša nezadovo
ljstvo pri delu in s tem pada 
delovna storilnost zaposlene
ga. Ta pa neposredno zadeva 
ekonomski uspeh celotne de
lovne organizacije.

Tako delovne organizacije 
zaposlujejo socialne delavce, 
industrijske psihologe, socio
loge, pedagoge, odpirajo de
lovna mesta referentov za 
družbeni standard, izobraže
vanje, šport in rekreacijo itd. 
Od začetka maja letos deluje 
v AGIS-u socialna delavka. 
Delovno mesto spada v DSSS, 
kadroska služba, ki se je do
slej ukvarjala s socialno pro
blematiko in s katero je soc. 
delavka tesno povezana zara
di narave dela.

Vsebina socialnega dela je 
proučevanje, reševanje in pre
prečevanje socialne problernia- 
tike. Delo ne zajema samo re
ševanja posameznih primerov, 
ampak zahteva sodelovanje 
pri sistematičnem reševanju

tako perečih vprašanj, kot so 
primerna stanovanja in zdrav
je delavcev. Značaj in etika 
poklica zahtevata, da socialni 
delavec upošteva osebnost 
človeka in da si z reševanjem 
problemov pridobiva zaupanje 
posameznih delavcev ali sku
pin. Osebno je odgovoren za 
podatke, ki mu jih zaupajo 
delavci v razgovorih ali jih 
zbere sami iz drugih virov. Po
sredovati jih sme le toliko, 
kolikor mu delavec dovoli ali 
kolikor je potrebno, da od
pravi socialno težavo.

Načela socialnega dela izha
jajo iz socialistične morale in 
etike, iz temeljev ustavnih na
čel naše samoupravne družbe, 
iz programskih načel ZKJ in 
dekleracije človečanskih pra
vic OZN. Pri svojem delu je 
socialna delavka seveda dolž
na upoštevati socialno zako
nodajo, družbene dogovore in 
isamoupravne sporazume. Svo
jo pomoč mora nuditi vsem 
delavcem enako, ne glede na 
družbeni ali ekonomski polo
žaj.

Pri svojem delu se mora 
socialna delavka povezovati 
z odgovarjajočimi službami, 
idružb. dejavniki, ustanovami, 
skupnostmi in organizacijami, 
ki delujejo na področju soci
alne dejavnosti.

V DO se povezuje s kadrov
sko službo, službo varstva pri 
delu, z zdravnikom v obratni 
ambulanti, z organi upravlja
nja in po potrebi z ostalimi 
dejavniki. V dogovoru z nji
mi in z delavcem skrbi za 
ustrezno razporeditev delavca 
na delovno mesto, ki ustreza 
njegovemu zdravstvenemu sta
nju ob bolezni, nesreči pri de
lu ali izven njega. Tako p>o- 
maga delavcu uveljavljati nje
gove pravice pri Skupnostih 
pokojninskega in invalidskega 
zavarovanja, socialnega in o- 
troškega varstva. Rešuje pro
blematiko posameznega delav
ca, kot je varstvo družine, sta
novanjske razmere, prevoz na 
delo, prehrano ipd. Vodi evi
denco oseb in primarnih de
lovnih mest. Skuša prispevati 
k boljšim medsebojnimi odno
som delavcev na delovnem 
mestu.

V Agis-u je po mnenju so
cialne delavke najbolj pereče 
reševanje stanovanjskih pro
blemov, skrb za družbeni stan
dard in koordinacija dela z 
zdravstveno službo, tako pri 
zaposlovanju invalidnih in za 
delo manj zmožnih, kot pri 
obravnavi alkoholizma, ki je 
pogostejši, kot je sklepati iz 
obravnavanih kršitev delovnih 
obveznosti. Potrebni so pre
ventivni ukrepi. Prehrana de
lavcev na delovnem mestu bo 
v kratkem rešena z novim o- 
bratom družbene prehrane. 
Postopoma bo potrebno po
globiti skrb za borce NOB, za 
bodoče matere in matere sa
mohranilke, sistematični nad
zor zdravstvenega stanja de

Racionalizatorstvo v Agisu
Komisija za izume, tehnične izboljšave in koristne predloge, kot 

se uradno imenuje organ (telo), ki se Ukvarja z rac ion alizatorstvom 
v Agisu, je bila ustanovljena ob združitvi Sigme im TiAiP. To je komi
sija pri centralnem delavskem svetu im je sestavljena iz devet čla
nov im tajnika. Iz vsakega TOZD in skupnih služb je v komisiji po 
en član, tajnik pa je analitik 'racionalizacije dela po službeni dolž
nosti.

Delo komisije je, da pregleda prispele prijave in ugotovi njihovo 
upravičenost, ter ipo izračunu prihranka določi nagrado raoionaliza- 
tomjem. Ravna se po 'Pravilniku o izumih, tehničnih izboljšavah in ko
ristnih predlogih, ki je bil sprejet v Agisu na 6. redni seji centralnega 
delavskega sveta dne 8. 11. 1976. (Postopek prijave racionalizacije je 
sledeč:

1. Tiskovine za prijavo so na razpolago pri tajniku komisije, ki je 
dolžan pomagati vsakemu prijavitelju pri izpolnjevanju (prijav.

2. Prijave se oddajo tajniku, ki izdaja eno prijavo kot potrdilo.
3. Prispele prijave pašlje nato tajnik komisije pristojnim TOZD 

(na (katere se prijave nanašajo) 'in stro/kovnim službam.
4. Ko dobi odgovor teh služb, se pristopi k realizaciji racionali

zacije in izračunu prihranka.
5. Na komisiji se potem ugotovi upravičenost prijaviteljev in vi

šina nagrade.
6. Nato se pošlje (kompletna dokumentacija TOZD v (potrditev.
7. Ko TOZD, ki so nosilke stroškov racionalizacije in seveda tudi 

prihrankov to potrdijo, se pošlje v dokončno potrditev centralnemu 
delavskemu svetu.

8. Sklep centralnega delavskega sveta mora biti 'izobešen na 
oglasnih deskah v Agisu.

Ko je vse to opravljeno, lahko dobi prijavitelj racionalizacije iz
plačano nagrado.

Postopek za prijavo je zelo dolg in pri vsem tem traja tudi več 
kot leto dni, da pride do realizacije racionalizacije. I. M.

Prvoborka (Ženka) Sagadinova Foto: Korpar

lavcev, skrb za delavce z niz
kimi osebnimi dohodki in šte
vilnimi družinami ipd.

Samo z nnetodami socialne
ga dela ni mogoče reševati 
celotne socialne problematike 
v podjetju. S stalnim vklju
čevanjem potreb delavcev in

sodelovanjem različnih fak
torjev v proučevanju in reše
vanju socialne problematike, 
nam bo lahko uspelo, da bo 
(Socialno delo po*stalo nepretr
gano in uspešno spremljanje 
[proizvodnega dela.

Jasna Toplak
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Sprejem v Zftt
Od 'reorganizacije OOZK m ustanovitve konferonce ZK v DO 

AGtS smo sprejeli v,ZK 39 delavcev. Sprejem je bil najštevilnejši v 
OOZK DSSS in to 18 delavcev od tega 2 ženski. V OOZK v temeljnih 
organizacijah smo sprejeli 21 delavcev od tega štiri ženske. Novo- 
sprejeti člani so v glavnem mlajši delavci, 'ki so se 'izkazali ipri svo
jem delu in s svojim delovanjem v samoupravnih organih ali v 
družbenopolitičnih organizacijah. Po izobrazbi je struktura sprejetega 
članstva pestra, saj smo sprejeli delavce z višjo, srednjo šolsko iz
obrazbo, VKV, KV lin priučene delavce. Nobeden od novo sprejetih 
delavcev ne zaseda vodilnega oziroma vodstvenega delovnega mesta. 
Najštevilnejši je sprejem v OOZK DSSS, ki je tudi številčno najmoč
nejša osnovna organizacija. Potrebno bo okrepiti članstvo v osnovnih 
organizacijah TOZD, iker so nekatere šibke. V sodelovanju z mla
dinsko 'organizacijo je potrebno pritegniti čimveč mladih delavcev 
iz neposredne proizvodnje in žensk, v članstvo pa je potrebno vklju
čiti tudi rezervne vojaške starešine in člane teritorialne obrambe. 
Sprejemanje in 'preverjanje članstva naj bo ikontinOlrana akcija.

Štros Saša

Priznanja za 
dosežene uspehe

Na letališču v Moškanjcih 
je bila 20. maja osrednja ob
činska proslava v počastitev 
Titovih in partijskih jubilejev 
ter v počastitev praznika le
talcev.

Zbralo se je nad pet tisoč 
mladih iz ptuj ske občine. Slav
nostni govornik na proslavi je 
bil predsednik republiške kom 
fernce mladih v izobraževanju 
pri RK ZSMS, Franci Keržan. 
V ZSMS so sprejeli 1200 pio

nirjev, 36 kandidatov pa je bi
lo sprejetih v partijsko orga
nizacijo. Podeljena so bila tu
di priznanja za dosežene us
pehe pri delu z mladino v 
Zvezi socialistične mladine.

Program so sklenili s kul
turnim sporedom, letalskim 
mitingom in s prikazom raz
ličnih dejavnosti, ki vabijo 
mlade, da se včlanijo v njiho
ve vrste. P. D.

Danilo Polanec sprejema priznanje za dosežene uspehe pri delu v ZSMS AGiS

V spomin
Ivanu
Filipiču

Boleče je odjeknila med na
mi, delavci tovarne AGIS in 
še 'posebej med delavci TOZD 
TAR, nenadna vest, dragi 
Ivan, da si ipram>irrtl v promet
ni nesreči. Cesta je tako zo
pet terjala krvni davek, mi pa 
smo izgubili mladega delav
ca, starega komaj 33 Jat.

Pri nas si se zaposlil leta 
1969 in si delo livarja oprav
ljal polnih 7 let. Opravljal ši 
težko in odgovorno delo. Med 
sodelavci si si uspel pridobiti 
ugled in spoštovanje.

Smrt te mi iztrgala samo 
nam sodelavcem, ampak tudi 
tvoji družini, kateri si 'name
raval postaviti dom, v kate
rem bi skupaj uživali.

Pogrešali te bomo kot dob
rega sodelavca, tovariša in 
'prijatelja. Zahvaljujemo se ti 
za vse delo, ki si ga opravljal 
z veseljem, voljo im odgovor
nostjo.

Tvojim svojcem im vsem, ki 
so te imeli radi, 'izrekamo glo
boko sožalje.

Tvoji sodelavci

Stigeriraiije mladih delavcev 
Iz Titovega sklada

Pred kratkim je bil v časo
pisju objavljen javni razpis 
za štipendije iz Titovega skla
da. To je že tretji razpis šti- 
pendij, ki so namenjene mla
dim delavcem in delavskim 
otrokom, najbolj prizadevnim 
in delovnim — tako v šoli, 
oziroma na delovnem mestu, 
na področju novatorstva, kot 
tudi v družbenopolitičnih de
javnostih. Mladi delavci, ki 
'kandidirajo za podelitev šti
pendije, morajo izpolnjevati 
naslednje pogoje:

Za »mladega delavca« se po 
določilih sklada razume nepri- 
učenega (NK) prfflučenega (PK) 
in delavca s poklicno šolo 
(KV in VKV), ki opravlja pro
izvodno delo — kakor tudi 
delavca, ki si je ob delu pri
dobil štiriletno šolsko izobraz
bo in dela po pridobitvi te izo
brazbe, največ dve leti na re
žijskih delih in nalogah:

— da imajo najmanj dve 
leti delovnih izkušenj,

— da dosegajo pri svojem 
poklicnem delu nadpovprečne 
delovne rezultate,

— da aktivno sodeluje v sa
moupravnih organih OZD, or
ganih samoupravnih in drugih 
skupnosti, v družbenopolitič
nih organizacijah,

— da se odločijo za nadalj- 
ni študij ali strokovno izpo
polnjevanje pravi lomji v sme
ri svojega osnovnega poklica 
oziroma dela,

— da niso starejši od 30 let.
Mladi delavci, štipendisti

sklada, zadrže v skladu z za

konom, lastnost delavca v 
združenem delu. Štipendija 
zato ne sme biti nižja od pov
prečnega osebnega dohodka v 
SRS in se letno valorizira s 
porastom osebnega dohodka.

Štipendisti sklenejo s Tito
vim skladom pogodbo o šti
pendiranju, s katero se zave
zujejo, da bodo v nadaljeva
nju šolanja dosegali:

— učenci v srednjih šolah 
odličen učni uspeh,

— študenti povprečno oce
no najmanj 8,5,

— mladi delavci pa izjemo
ma v I. šolskem letu v sred
nji šoli najmanj prav dober 
učni uspeh,

— v višjih šolah pa naj- 
m|anj oceno 7,5,

— da bodo po končanem 
izobraževanju oziroma uspo
sabljanju ostali oziroma se 
zaposlili v dogovorjeni OZD,

— izreči se morajo za vra
čilo sredstev štipendije, če ne 
bodo izpolnili minimalnih po
gojev za redno napredovanje 
v izobraževanju.

V Jugoslaviji je trenutno 
5000 štipendistov Titovega 
sklada, v Sloveniji pa le 164 
in od tega samo 47 mladih 
delavcev. To dokazuje, da pri 
nas sistem in selekcija še ni 
stekla. Gotovo imamo tudi mi 
precej mladih pridnih delav
cev, ki so tudi družbeno ak
tivni.

Mladi delavci, če mislite, da 
izpolnjujete pogoje razpisa, 
pogovorite se z OO ZSMS o 
vaši prijavi! F. M.
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F5^ Kje smo z novimi merami?

Zastarela sredstva za delo ne zagotavljajo zaželenih delovnih uspehov

V TOZD TAP imamo v glav
nem srednje serijsko proiz
vodnjo, izjemoma v nekaterih 
primerih veliko serijsko (dvi
gala). Specifični problemi in 
težave, ki nastopajo pri dvi
gu produktivnosti srednje se
rijske proizvodnje, se rešujejo 
še vedno le iz meseca v me
sec.

Pri analizi kategorije obde- 
lovancev, lahko ugotovimo 
najrazličnejše oblike in mate
riale, ki prepletajo proizvod
njo od obrata I do obrata IV. 
Glavni strošek pri taki proiz
vodnji sta material in delo, ki 
izhaja iz časa obdelave. Zara
di tega je potrebno temu po
svetiti večjo pozornost, pose
bej pa nam mora biti prisot
na natančnost in pa planska 
zasedanost delovnih mest. Ma
terial srečujemo v proizvod
nji v raznih oblikah in kvali
tetah. Problem nastane že v 
neizdobavah, ki so pogosto 
premaknjene za določene ^ter
minske enote, kar povečuje 
spisek nerealizirane proizvod
nje. Poleg tega so materiali 
vedno dražji in je veliko vpra
šanje kako konstruirati, da bo 
potrebno odrezati čim! manj 
materiala, kako tehnološko 
določiti režim in nazadnje v 
proizvodnji koristno uporabi
ti tudi odpadni material. Mi
slim, da mora biti to vedno 
prisotno pri naših delovodjih 
m delavcih. V določenih od
delkih imamo zastarela in do
trajana delovna sredstva s ka
terimi ni mogoče dosegati 
predpisanih tolerančnih ob
močij. Še posebej če pomisli
mo, da so časi izdelave enaki, 
stroji pa vedno bolj obrablje
ni. Na določenih mjestih že 
vidimo tehnološki napredek v 
avtomatizirani proizvodnji in 
takšnega hočemo nadaljeva
ti, ker nam avtomatizacija po
meni narediti postopek s teh
ničnimi sredstvi tako, da člo

veku ni potrebno sodelovati 
stalno ali v prisiljenem ritmu 
s potekom postopka.

V začetku leta smo na os
novi kapacitetnjih pregledov 
sprejeli določeno število de
lavcev, vendar sedaj ugotav- 
Ijamjo, da ni mogoče realizira
ti pravočasno določenih ro
kov. Ne moremo mimo dej
stev, da so obstajale napake 
v pripravi podatkov za raču
nalnik, da so določena niha
nja med letom v planu, da do
bava materiala in drugega 
blaga ni planska, vendar smo 
v teh trenutkih pristopili k 
povečanju izmen na določenih 
delovnih mestih, tam kjer pa 
to ni mogoče pa k nadurnemu 
delu tudi ob sobotah in nede
ljah.

Na predlog vodstvenih de
lavcev in ob veliki podpori 
družbeno političnih organiza
cij, kakor tudi DS TOZD, so 
zbori z razumievanjem spreje
li sklep, da je potrebno izvr
šiti zastavljene proizvodne 
plane, kar ima za posledico 
nadurno delo. Vemo, da so to 
veliki napori in odrekanje 
prostega časa, vendar bomo v 
tej izredno kritični situaciji 
spoznali sodelavce in naš od
nos do dela.

Ugotavljamo, da so rezul
tati dodatnega dela že vidni, 
torej smo dojeli kaj hočemo 
in kaj nam pomenijo obveze 
do temeljne organizacije, do 
delovne organizacije in do šir
še družbe skupnosti. Vodstve
ni delavci TOZD, so se odlo
čili, da bodo spremljali pro
izvodnjo ob prostih sobotah 
in nedeljah brez nadomestila 
osebnega dohodka.

Prepričani smo, da bomo 
normalizirali proizvodnjo, pri
čakujemo pa kmalu dobavo 
novih strojev, predvsem v li
varni in strojnem oddelku, ki 
bodo izpolnili manjkajoče ka
pacitete. Ivan Drobnič

V lanskem letu 31. marca je 
sprejela Skupščina SFRJ na 
seji Zveznega odbora Zakon o 
merskih enotah in merilih. 
Zakon je bil objavljen v U- 
radnem listu SFRJ št. 13 z 
dne 2. 4. 1976. Zakon je začel 
veljati s 1. julijem 1976.

Moj namen ni prepisovanje 
tega zakona, niti izvajanje de
finicij posameznih merskih 
izpeljank, temveč opozoriti na 
tiste posebnosti zakona, ki jih 
moramo danes oziroma jih 
bomo morali jutri upoštevati.

Poudariti moram, da se v 
javnem prometu v SFRJ sme
jo uporabljati samo merske 
enote mednarodnega sistema 
merskih enot (SI). Uporaba 
drugih merskih enot je dovo
ljena samo, če je to s tem ta
ko določeno. Z uporabo mer
skih enot in meril v javnem 
prometu je mišljena up>oraba 
pri delu oziroma pri poslova
nju organizacij združenega 
dela in drugih. Ti morajo 
merske enote in merila p>o 
mednarodnem sistemu SI u- 
porabljati tudi v delovnem 
procesu oziroma pri svojem 
notranjem delu.

Kaj pomeni to za nas? Mno
go. Mogoče se danes tega še 
ne zavedamo dovolj, Ne sa
mo, da bomo morali sebe — 
svojo ustaljeno navado prila
goditi sistemu SI, temveč bo 
mo morali prilagoditi vso teh
nično, komercialno, propa
gandno in ostalo dokumenta
cijo temu sistemu. Posebej 
moramo poudariti za merila, 
aparate, dinamometre, stroje 
in druge priprave in pripo
močke, ker bo potrebna po^ 
sebna pozornost pri nabavi 
te opreme, da bo ta izdelana 
v skladu prej citiranega za
kona.

Tudi naši proizvodi, ki no
sijo etiketo oziroma so prire
jeni tehničnemu merskemu 
sistemu, bodo morali utrpeti 
določeno spremembo v tej 
smeri.

Katere osnovne merske eno
te pa bomo v bodoče smeli 
uporabljati? Zakon navaja se
dem osnovnih merskih enot:

— za dolžino meter (m)
— za maso kilogram (kg)

— za čas sekundo (S)
— za električni tok amper

(A)
— za termodinamično tem- 

.peraturo kelvin (K)
— za svetilnost candela (cd)
— za količino snovi mol 

(mol).
Izpeljane merske enote se 

oblikujejo iz osnovnih mers
kih enot, prav tako decimalne 
merske enote.

Zelo točno določa zakon 
pregled meril glede na njiho
vo brezhibnost.

V časovnih omejitvah zako
na je določeno, da se smejo 
uporabljati merske enote, ki 
ne pripadajo mednarodnemu 
sistemu merskih enot, le do 
31. decembra 1980. leta. To so 
merske enote, ki so navedene 
v posebnem seznamu IV. toč
ke. Ker pa poznamo zraven 
teh enot še enote, ki ne pripa
dajo mednarodnemu merske
mu sistemu, niti niso citirane 
v posebnem seznamu IV. toč
ke zakona, mora za te enote 
Zvezni izvršni svet določiti 
roke, do katerih je dovoljena 
uporaba le-teh.

Kot vidimo, gre naš usta
ljeni tehniški sistem v zaton. 
Pred nami so novi časi, kilo- 
ponda ni več, tudi v tistih de
želah ga ni, v katerih je na
stal.

Mislim, da vidimo, kaj smo 
pridobili z novimi mednarod
nim merskim sistemom. Pri
dobili smo tisto, pri čemer 
nam je vedno odpovedal teh
niški sistem. To je področje, 
kjer smo morali uporabljati 
najrazličnejše številčne pre
tvornike.

Mogoče bo res od začetka 
predočba v veličinah medna
rodnega merskega sistema ne
koliko nejasna, bo pa delo 
znatno enostavnejše.

Mislim, da bo potrebno 
vključiti v prenos mednarod
nega merskega sistema v 
vsakdanjo uporabo ves stro
kovni potencial, pa tudi druš
tva ljudske tehnike, društva 
inženirjev in tehnikov in dru
ge, ki bi naj nam z obrazlaga- 
mi na predavanjih približali 
mednarodni merski sistem 
vsakdanji praksi.

J. Pičerko

Še nekaj dni in obrat družbene prehrane bo služil svojemu namenu

! ' A ■
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Obisk v inštitutu
v

„ Jožef Stefan,, in republiškem 
računskem centru

Informativna služba zveze sindikatov Slovenije je 26. maja 
organizirala obisk za urednike tovarniških glasil v nstitutu 
»Jožef Štefan« in v republiškem računskem centru. Obiskoval
cem so pripravili gradivo, ki bi naj med drugim pripomoglo k 
večjemu spoznavanju med institutom in republiškim račun
skim centrom ter delovnimi organiza.ijami.

Gabron Boris in Božo Varnica pri vsakodnevnih opravilih tehničnih pregledov

Leto 1977-leto izboljšanja 
človekovega okolja

Blaginja in napredek človeštva, bosta v prihodnje močno 
odvisna od tega, kako bomo odstranili nevarnost, v kateri se 
je znašlo človeštvo zaradi onesnaženja lastnega življenjskega 
prostora. Onesnaženje tal, ozračja in vode z nestrokovnim od
stranjevanjem in odlaganjem smeti, odpadkov, s spuščanjem 
plinov in prahu v ozračje in industrijskih odplak v tekoče vode 
in v talne vode nevarno ogroža človekovo okolje.

Iz številnih referatov in analiz lahko ugotovimo, da po isti 
poti ne moremo naprej, kajti prej, kot v 20 letih, bo splošno 
pomanjkanje voda. Zaradi nenehnega stopnjevanja onesnaževa
nja okolja je Skupščina SFRJ razglasila leto 1977 za leto var
stva in izboljšanja človekovega življenjskega in delovnega 
okolja.

SPLOŠNI PODATKI O INSTI
TUTU »JOŽEF STEFAN«
Danes prehaja v splošno za

vest, da so institucije, kot je 
Institut »Jožef Stefan«, ki ima 
za seboj že dobrih 25 let de
lovanja, v letih svojega obsto
ja imele pomembno vlogo pri 
razvoju znanosti, gospodar
stva in kulture v našem pro
storu.

Če ne izpostavimo številnih 
osnovnih raziskav na naravo- 
islovnih področjih, ki so po
nesle ime slovenske in jugo
slovanske znanosti v svet, po
tem želimo še posebej opozo
riti na našo tesno povezanost 
z razvoj ero gospodarstva in 
družbe. Ta povezanost se iz
raža v dolgoročnih okvirnih 
pogodbah, ki smo jih sklenili 
zz nekaterimi večjimi gospo
darskimi organizacijami in 
združenji na področju kemij
ske, farmacevtske in elektron
ske industrije, medicine in ra
čunalništva. S tem smo si 
oboji ustvarili možnost, da se 
vloga instituta kot raziskoval
ne organizacije in vpliv gospo
darstva na raziskave na smo- 
tern način dopolnjuje v skla
du s potrebami družbe in ne
posrednih porabnikov.

Naj navedemo nekaj orga
nizacij združenega dela, s 
katerimi tesneje sodelujemo: 
NE Krško, AET Tolmin, Lek 
Ljubljana, Krka Novo mesto, 
Tovarna dušika Ruše, Iskra 
Coraet Žreče, Rudnik živega 
srebra Idrija, Železarna Rav
ne, Salonit Anhovo, ETA 
Cerkno, in še mnoge druge.

IJS šteje danes 20 interdis
ciplinarnih, med seboj pove
zanih skupin, ki vključujejo 
več kot 100 doktorjev znano
sti, več kot 150 magistrov in 
diplomiranih inženirjev ter 80 
tehnikov. Na IJS se razisko
valno udejstvuje večji del uni- 
ročjih.

IJS je prvi pri nas uvedel 
računalništvo kot organizira
no metodo dela in discipline 
in je še danes ena najaktiv
nejših institucij na tem pod
ročju. Pivi računalnik ZUSE 
je začel delati 1963 leta. IJS 
je organiziral Republiški ra
čunski center in prispeval 
zanj večino vodilnega kadra. 
IJS sam pa tudi organizira 
poslovanje na osnovi računal
niške obdelave podatkov za 
■številne naročnike. Od vsega 
začetka je IJS sodeloval pri 
razvoju nuklearne medicine. 
Pred časom je bil ustanovljen 
Center za nuklearno medeoi- 
no in računalništvo. IJS je 
prispeval originalno instru- 
imentacijo in strokovnjake. Na

področju jedrske energetike 
je v Sloveniji IJS edina usta
nova, katere strokovnjaki so 
si nabrali eksperimentalne iz
kušnje za delo z reaktorji in 
so dolga leta študirale razne 
znanstvene in tehnološke pro
bleme na področju nuklearne 
tehnike.

Pomembne so tudi raziska
ve in razvoj novih materialov, 
n. pr. feroelektrikov in piro- 
elektrikov, keramike, trdih, 
materialen'' itd., dalje raizska- 
ve, ki zmanjšujejo vpliv teh
nologije na okolje (zaprti teh
nološki krogi, predelava indu
strijskih odpadkov). IJS uvaja 
modeme metode v medicino. 
Na primer biokibemetika in 
biofizika.

IJS je v skrbi za okolje raz
vil in vpeljal razne izredno 
zahtevne metode za. določanje 
koncentracije strupov v bios
feri.

IJS vedno predstavljal in
stitucijo, ki je imela odprta 
vrata za vstop novih znanstve
nih informacij in tehnologije 
verzitetnih učiteljev na nara- 
voslovno-matematičnih fakul
tetah. Tako na primer je veli
ka večina fizikov pa tudi 
velik del kemikov prišlo z 
naše institucije. Mnogi od njih 
so ob raziskovalnem delu na 
IJS postali svetovno znani 
strokovnjaki na svojih pod- 
z vsega sveta. Zajemamo jih 
pri izvoru, preden se skrijejo 
za komercialne bariere.

Gre torej za celo mavrico 
raziskav, ki pogosto posegajo 
v sam svetovni vrh, so lahko 
neposredno uporabne ali pa 
pripravljamo tla za morebit
no poznejšo uporabo.

AVTOMATSKA POSTAJA 
NADZORUJE OKOLJE

Rezultat večletnega usmier- 
jenega dela na IJS v zvezi z 
varovanjem okolja je tudi av
tomatska postaja, ki nadzoru
je okolje — nekakšen elek
tronski stražar, ki neprekinje
no javlja kaj se dogaja s člo
vekovim življenjskim oko
ljem. Naprava že priteguje 
vse tiste, ki hočejo na področ
ju svoje delovne organizacije 
ali pa kar cele regije, vedeti, 
kaj se v njihovi okolici v res
nici dogaja. Mnogi hočejo ime
ti v rokah vsak trenutek »ma
terialni dokaz« proti očitkom, 
s katerimi jih zasipajo obča
ni, češ, da zastrupljajo zrak 
in vodo kot to dovoljujejo 
predpisi.

Postajo, ki jo je mogoče za 
različne potrebe različno do
polnjevati vodi mikroračunal
nik.

V letu zaščite okolja se je 
tudi delovni kolektiv AGIS-a 
pridružil tej vsesplošni akciji. 
Posnetek obstoječega stanja 
čiščenja odpadnih vod in och 
laganje tehnoloških odpadkov 
je nam pokazal, da bo po
trebno veliko prizadevanj, da 
bomo problem-varstva okolja 
zadovoljivo rešili.

Problem čiščenja odpadnih 
vod v našem podjetju je po
stal zelo resen in je zajel 
že vodilno mesto v dejav
nosti posameznih organizaci
jah z druženega dela. V pod
jetju imamo čistilne naprave 
za odpadne vode iz galvanike 
in servisov, katere so že za
starele in njihova kapaciteta 
je postala mala. Zaradi tega 
srn(o se odločili za hitro sana
cijo ali izgradnjo novih na
prav za čiščenje odpadnih vod 
iz galvanike in servisov.

Da bi zagotovili maksimal-

Postaja omogoča delovnim, 
organizacijam kot raziskoval
cem zbrati številne hidrome
teorološke podatke, podatke o 
kvaliteti zraka in voda, ki jih 
je mogoče uporabiti bodisi 
-pri ukrepih za varovanje oko
lja ali kot del podatkov pred 
pričetkom izgradnje kakega 
novega objekta.

Velja še posebej poudariti, 
da prav zaradi vgrajene elek
tronike lahko ta postaja spro
ti obdeluje vse sprejete po
datke in jih posreduje dalje.

Postaja je zgrajena tako, da 
je mogoče nanjo priključiti 
teleprinter, luknjalnik traku, 
magnetno kaseto, analogne re-

ni učinek in normalno delo
vanje obstoječih napravah pri 
galvaniki in servisih, smo pri
pravili tabele za časovno 
dodajanje kemikalij za raz- 
strupljenje odpadnih vod iz 
galvanike. Vsakodnevno opra
vljamo kontrolo odpadnih vod 
iz galvanike in servisov.

Odpadna olja in emulzije se 
zbirajo in odlagajo na poseb
ni odlagalni prostor.

Nekatere probleme smo re
šili, veliko pa nam še preosta
ja. Zavedati se moramp, da je 
reševanje teh problemov dolž
nost slehernega člana delov
nega kolektiva.

V letu 1977, ki je posvečeno 
varstvu okolja je nujno po
trebno, da vsi prispevamo 
-svoj delež pri urejanju in čiš
čenju našega življenjskega in 
delovnega okolja.

M. Angelova

gistrime elemente in podob
no za zapis podatkov na po
staji ali pa jo vključiti v nad
zorno omrežje.

V Sloveniji imamo doslej 
približno 40 različnih meril
nikov za rperjenje onesnaže
nosti. Podatke teh merilnikov 
sedaj obravnavamo in obdelu
jemo ročno. Z vpeljavo avto
matskih postaj in njih pove
zavo v nadzorno omrežje pa 
bodo že obdelani podatki o 
onesnaževanju okolja vsak 
trenutek na voljo vsem upo
rabnikom.

V prihodnji številki:
— Recikliranje
— Ce se zapletejo računi
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DS DO je razpravljal 
ter sklepal:

Na DS DO je bilo podano 
poročilo o opravljenih zborih 
delovnih ljudi TOZD in DSSS, 
z dne 12. in 13. 5. 1977. Raz
pravljali so o sledečih zade
vah:

1. Razprava in potrditev SS 
o osnovah in merilih za raz- 
porejanje dohodka in delitev 
sredstev za osebne dohodke 
delavcev kovinske in elektro 
industrije ter proizvodne obr
ti SR Slovenije.

2. Posredovanje poročila o 
uporabi sredstev za financira
nje obrambnih potreb občine 
Ptuj.

3. Obravnava in potrditev 
predloga o spremembah lin 
dopolnitvah SS o uporabi sred
stev sklada skupne porabe.

4. Obravnava in potrditev 
periodičnih obračunov posa- 
rmeznih TOZD za prvo trome
sečje.

Vsi sklepi zborov delovnih 
liudi, so bili sprejeti veljavno, 
DS DO pa je omenjene sklepe 
verificiral.

Na zborih delovnih ljudi, so 
bila postavljena različna vpra
šanja. Sklep DS DO je glasil, 
da se vsi odgovori na vpraša
nja delovnih ljudi izobesijo na 
oglasnih deskah ter objavijo 
v internem glasilu.

Ker je že bilo večkrat pri
sotno vprašanje delavcev v 
zvezi z enodnevnim dopustom 
je DS DO sprejel sledeči 
sklep:

Splošno kadroski sektor se 
zadolži, da pripravi DS preko 
ustrezne republiške institucije 
pravno tolmačenje glede spor
nega dneva dopusta.

Vsem vam je znan sklep DS 
DO da bo obrat družbene pre
hrane odprt 1. 8. 1977. Grad- 
tnja napreduje po planu. V 
obratu družbene prehrane bo 
treba slej ko prej namestiti 
delavce. Ker naša DO še ni 
imela ocenjenih takšnih de
lovnih mest je komisija za 
spremljanje sistema delitve 
dohodka ter osebnih dohod
kov pripravila ocenitev ome
njenih delavcev. Po naših sa
moupravnih aktih odločajo o 
novih delovnih mestih ter 
njih ocenitvah vsi delavci 
TOZD in DSSS. Sprejet je bil 
sledeči sklep:

DS DO daje zborom delov
nih ljudi TOZD in DSSS pred
log o otvoritvi in ocenitvi no
vih delovnih mest v obratu 
družbene prehrane v razpravo 
lin potrditev.

Na vlogo pripravnikov naše 
DO, s katero predlagajo u- 
vedbo izplačila stimulacije je 
DS DO sprejel sklep:

Pripravnikom se mora iz
plačevati ista stimulacija in 
pod istimi pogoji, kot ostalim 
delavcem v DO. Veljavnost 
sklepa od 1. 5. 1977 dalje.

Na predlog delegata DS DO 
je bila na zasedanju DS pre
brana pogodba sklenjena med 
DO AGIS in odvetniško pisar

no Franca Stiplovšaka in Iva
nom Voda ter obratno zdrav
nico dr. Mudničevo. Po raz
pravi v kateri je sodelovala 
večina delegatov, pravna služ
ba ter direktor DO, je bil 
DS enotnega mišljenja ter 
sprejel sklep:

Direktorja DO se zadolži, da 
z ozirom na sedanjo in pred
videno situacijo na področju 
prava v DO predvidi nadalj
nje sodelovanje z odvetniško 
pisarno, Franca Stiplovška in 
Ivana Voda, z dodatkom k že 
sklenjeni pogodbi. Rok 30. 7. 
1977.

Z obzirom na vse večjo po
trebo po opremi za avtomat
sko obdelavo podatkov v naši 
DO je bila na DS imenovana 
komisija, za pripravo študije 
za nabavo te opreme. S skle
pom DS DO, ima komisija 
nalogo pripraviti potrebno 
gradivo, v sodelovanju z de
lovnimi organizacijami v Ptu
ju, glede nabave Skupne raču
nalniške opreme.

Komisija za družbeni stan
dard je posredovala DS pred
log za sodelovanje na IV. na
tečaju za dodelitev posojil iz 
družbenih sredstev delovnih 
organizacij pri samoupravni 
stanovanjski skupnosti obči
ne Ptuj. Glede vse večje po
trebe po stanovanjih naših de
lavcev, je DS sprejel sklep:

DO AGIS naj sodeluje na 
IV. razpisnem natečaju samo
upravne stanovanjske skupno
sti občine Ptuj, za dodelitev 
posojila, za nakup dveh dvo
inpolsobnih ter dveh dvosob
nih stanovanj, zakar je pred
videna vrednost 861000 din. 
Nakup stanovanj in odplačilo 
posojil se izvrši v breme zdru
ženih sredstev, formiranih od 
leta 1978 dalje.

Nadalje je DS DO razprav
ljal o vlogi prosilca Jožeta 
Primožiča za dodelitev stano
vanja. Omenjeni vlogi, kljub 
priporočilom, DS DO ni ugo
dil, ker sklep takšne oblike, 
ne bi bil v skladu z veljavnim 
SS. Ker pa na DS še ni bil 
znan delež financiranja DO, 
zakonca Primožič Jožeta, je 
DS DO sprejel sklep:

DS DO sklepa, da naj ko
misija za družbeni standard 
ponovno posreduje primer 
prošnjika DS, ko bo znan 
sklep o sofinanciranju samou 
pravnega organa, kjer zakonec 
dela.

Preko komisije za družbeni 
standard je bila na DS DO 
vloga o sofinanciranju nakupa 
stanovanja za delavca Mohor
ko Jožeta ter Čeh Slavka. V 
tem primeru je bil znan sklep 
samoupravnega organa DO, 
kjer zakonec dela, ter tudi 
način sofinanciranja, vendar 
DS ni mogel glasovati pritr
dilno. Dejstvo, da naš SS o 
porabi sredstev skupne pora
be v svojih členih takšnega 
načina sofinanciranja nakupa 
stanovanj posebej ne določa, 
je bilo neizpodbitno. Zato je

Počitniška hišica last AGIS — Biograd n/m

Obvestilo
Obveščamo člane kolektiva, ki bodo letovali v Biogradu in 

se posluževali s šotori im camp prikolico, da so cene nasled
nje:

BIOGRAD 7,00 din po postelji ma dan
ŠOTOR 10,00 dim im večji 15,00 dim ma dam
ČAMP PRIKOLIC/ 30,00 dim ma dan.

Vplačila sprejema tov. Marholt, tajnica DPO (nad proda
jalno TOZD SERVISI).

DS čutil za pravno veljavno., 
da o tem primeru odločijo de
lavci TOZD in DSSS, na svo
jih zborih.

Že dalj časa je v naši DO 
prisotna nekakšna ležernost 
pri osvajanju novih izdelkov. 
Zadnji stiki naših predstavni
kov s predstavniki drugih DO 
pa so še to bolj potrdili. Vse 
več kupcev naših izdelkov nas 
sili k razširitvi proizvodnega 
programa, ter ureditvi ustrez
nih prostorov z ustreznimi de
lovnimi sredstvi. Zmeraj bolj 
se zavedamo, da so naše ka
pacitete zasedene že tako, da 
ise več ne da narediti. Če ho
čemo slediti razvoju tehnike, 
ter sodobne tehnološke obde
lave, ter seveda ustreči želji 
kupcev, istočasno pa skrbeti 
za svoj obstoj, bomo morali 
marsikaj drugače obrniti. K 
tem Ukrepom, so poklicane 
strokovne službe. Razprava na 
DS je bila konkretna, ter teh
tna, sklep DS DO pa glasi:

DS DO vzame pismeno raz
lago vodje tehničnega sektor
ja na znanje, istočasno pa a- 
pelira nanj, da uredi vse po
trebno z odgovornimi služba
mi, da se pri osvajanjih 
uporabi vsa resnost ter de
lavnost in uredi organizacija 
osvajanj.

Rok poročanja na DS DO 
30. 7. 1977.

V naši DO sta bili ustanov
ljeni dve novi TOZD in sicer 
TOZD Vzdrževanje ter združe- 
na TOZD Orodjarna. Samou- 
,pravni organi teh TOZD, sta 
zahtevali združitveno bilanco 
ter seveda registracijo pri

gospodarskem sodišču. Na DS 
je bilo ugotovljeno, da so po
trebna pri realizaciji omenje
nega Sklepa, še druga opravila 
in sicer dopolnitev SS o zdru
ževanju TOZD v DO ter do
polnitve statuta DO.

S k le p :
DS DO zadolži direktorja 

DO ter vodjo splošno kadrov
skega sektorja, da ob sodelo
vanju vseh dejavnikov uredita 
vse potrebno za dokončno re
gistracijo omenjenih TOZD. 
Rok 30. 7. 1977.

Skupnost otroškega varstva 
Ptuj je naslovila na našo DO 
vlogo o financiranju letovanja 
■otrok naših delavcev v počit
niški koloniji v Biogradu. DS 
DO je bil mnenja, da se pred
log sprejme.

Sklep DS se glasi:
Iz sklada skupne porabe se 

financira letovanje 10 social- 
,no šibkih otrok naših delav
cev. Stroški letovanja znašajo 
9.800 din. Za izvedbo sklepa 
se zadolži splošno kadrov
ski sektor, seveda ob pomjoči 
OOS ter socialne delavke.

DS DO je nadalje razprav
ljal o programu za izvajanje 
zakona o združenem delu. 
Vsem nam je znano, da zakon 
zmeraj bolj sili v ospredje, da 
je želja nas vseh da čimprej 
zaživi, saj to je zakon delav
cev. DS je za omenjeni pro
gram sprejel sklep:

Program za izvajanje zako
na o združenem delu se posre
duje v razravo delovnim lju
dem TOZD in DSSS.

Franc Mertelj
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Kamen in dmžbennekennmski pomen standaidizacije
Namen standardizacije
Vsi vemo, da standardizaci

ja ni pridobitev šele današnje 
dobe, dobe tehniškega napred
ka, ampak, da je stara toliko, 
kolikor je staro človeštvo, če
prav v vsej zgodovini ni bila 
imenovana s tem imenom.

Danes si ne moremo več za
mišljati nobenega področja 
človekovega ustvarjanja brez 
standardizacije, saj brez upo
števanja.

— standardov za sporazu
mevanje,

— standardov za varnost,
— dimenzijskih standardov,
—• standardov za kakovost,
— konstrukcijskih standar

dov,
— standardov o materialih,
— standardov o tipih in 

drugih ni več gospodarskega 
napredka, varnih delavnih 
mest, tehniško-gospodarskega 
razvoja, mednarodnega sode
lovanja in komunikacij, do
pusta in prostega časa, niti 
drugih dejavnosti.

Standardizacija je s tem po
stala integralni del našega 
vsakdanjega življenja.

V današnjem tržnem gospo
darstvu je standardizacija po
memben faktor za gospodar
nost vsakega podjetja, saj je 
le s poenotenjem istovrstnih 
predmetov možno reducirati 
preveliko število tipov na go
spodarno mero.

Standardizacija je nadalje 
zelo pomemben instrument 
pri vodenju podjetja, ukrepih 
za racionalizajo, raziskavah 
gospodarnosti in pri tržnih 
analizah.

V našem samoupravnem 
družbenem sistemu mora po
stati standardizacija sestavni 
del samaoupravnih dogovorov 
in sporazumov, zato ne sme 
ostati omejena le na ozek 
krog vodilnih tehnikov in go
spodarstvenikov, ampak mo
ra preiti v miselnost sleherne
ga samoupravljalca.

Za vsako podjetje je uvaja
nje in vzdrževanje standardi
zacije neodložljiva dolgoročna 
linvesticija in zato primerljiva 
z vlaganjem v perspektivne 
•razvojne dejavnosti.

Standardizacija je odloču
jočega pomena za razvoj, kon
strukcijo, proizvodnjo in na
bavo. Služba za standardizaci
jo deluje kot posredovalec 
med temi oddelki in mora za
to koordinirati nasprotujoča 
•mnenja in interese v korist 
celotnega podjetja. Mimo tega 
mora ta služba zastopati in
terese na področju standardi
zacije tudi izven podjetja, zla
sti v tehniških odborih in 
komisijah, nacionalnih usta
novah za standardizacijo, kot 
proizvajalec in kot uporabnik.

Standardizacija je torej na- 
splošno rečeno posrednik med 
»optimalno tehniško« in »op
timalno ekonomsko« rešitvijo 
vsakega problema in mora za
to upoštevati varnost življe
nja, zdravje in imetje, interese 
potrošnikov in gospodarske 
vidike za kvantitativno in kva
litativno rast gospodarstva in 
za tehniški napredek.

Nameni standardizacije so 
torej:

— pospeševati napredek in 
humanizacijo v tehniki in go
spodarstvu,

— posredovati potrebne in
formacije vsem zainteresira
nim v čim krajšem času,

— pripravljati informativne 
osnove za mnogokrat naspro
tujoče si pojave, s čemer se 
dosega prihranek v času in 
materialu,

— pri pripravi informacij 
hkrati doseči tudi najbolj go
spodami izbor,

— omogočiti gospodarno in 
•množinsko proizvodnjo,

— omogočati mednarodno 
trgovino in komunikacije,

— pomagati pri odpravi la
kote in pomanjkanja v neraz
vitih deželah in deželah v raz
voju in

— posredovati prednosti v 
enaki meri proizvajalcem, u- 
porabnikom in potrošnikom.

Pogoji za dosego navedenih 
ciljev

Da bi standardizacija dose
gla zgoraj navedene cilje, mo
ramo izpolniti naslednje po
goje:

1. Standardizacijo moramo 
pravočasno vključiti v sistem

in pri tem vedno upoštevati 
naj novejše stanje tehnike. V- 
ključitev je potrebna torej že 
pri planiranju in razvoju iz
delka, in je zato od pomemb
nih predpogojev za racionalno 
proizvodnjo in uspeh na tr
žišču.

2. Standardizacija ne sme 
biti sama sebi namen, to po
meni, da mora urejevati in 
usklajevati, ne pa voditi k ne
ki monotoniji brez fantacije. 
Nasprotno, standardizacija ne 
sme postavljati nobenih meja 
ustvarjalnemu delu, mora pa 
usmerjati realizacijo teh za
misli po gospodarnih vidikih.

3. Razumevanje o nujnosti 
standardizacije se mora pri 
odgovornih povečati. V ta na
men je treba pospeševati pu
bliciranje in populariziranje 
standardizacije na primer s 
poukom standardizacije na 
visokih, višjih in srednjih teh
niških šolah, kakor tudi z ob
javami člankov o standardi
zaciji in njenih problemih v 
strokovnih revijah in v dnev- 
inem časopisju

4. Odločiti se je treba vla
gati v standardizacijo, pri tem 
pa^ ne gre samo za nuditev 
tečaja za standardizacijo, am
pak tudi za aktivno sodelova
nje v tehniških odborih in ko- 
tmisijah na nacionalnem in 
mednarodnem nivoju. Svetov
ni povpreček vlaganj v stan
dardizacijo je 1 do 2 % od 
bruto realizacije.

Družbeno-ekonemski pomen 
standardizacije

Nacionalni standardi se u- 
vajajo v korist skupnosti. Ti 
standardi postanejo lahko ob
vezni preko zakonov, pogodb 
alt tudi drugih pravnih aktov.

Mednarodna standardizacija 
je neke vrste tehniška pomoč 
deželam v razvoju, ker le-te 
lahko izkoristijo številne iz
kušnje, M so jih vnesle v 
mednarodne standarde indu
strijsko razvite dežele, ne da 
bi bilo zanje treba plačati 
kakšno koli odškodnino.

Interni standardi so v ok
viru podjetja vedno obvezni, 
standardne dobavne zahteve 
so navadno sestavni del po
godb za nabavo. Podobno mo
ra podjetje posredovati svoje 
interne tudi kooperantom, da 
bodo le-ti opravili delo v skla
du z njihovimi zahtevami.

Uporaba standardov prina
ša neposredne koristi, ker je 
standardizacija zelo važno 
sredstvo za znižavanje stroš
kov, pri čemer se dosegajo 
znatni prihranki na materialu 
•in delu.

Na primer:
— ponudbe se zaradi sklice

vanja na standarde poenosta
vijo,

— omogoči se izmenljivost 
posameznih delov in s tem 
poenostavi vzdrževanje,

— zmanjša se negospodar
no število izdelkov in s tem se 
znižuje tudi vezava finančnih 
sredstev,

— z zniževanjem števila 
•skladiščnih postavk in z enot

nim označevanjem se poeno
stavi in poceni skladišče,

— standardi pripomorejo k 
smiselnemu redu in k hitrej
šemu sporazumevanju o dolo
čenem predmetu,

— standardi obvezujejo pro
izvajalca nasproti uporabniku 
in jamčijo kupcu protivred
nost ustrezno ceni blaga,

— z upoštevanjem standar
dov o zahtevah kakovosti in 
preizkusnih metodah se iz
boljša kakovost izdelkov, stro
ški za preizkušanje se zmanj
šajo,

—• z uporabo standardnega 
orodja se zmanjšuje število 
orodja in s tem se znižujejo 
proizvodni stroški,

— možnost nabave stan- 
clardnih delov skrajšuje do- 
'bavne roke.

Uporaba standardov omogo
ča večje učinke

Z uporabo standardov je 
možno dosegati večje učinke 
pri isti porabi dela in sred
stev, oziroma dosegati iste u- 
činke z manjšo uporabo. Brez 
standardizacije si ne moremo 
zamišljati racionalnega dela.

Ti prihranki se seštevajo:
— iz prihranka na obresti 

zaradi znižanja vezanih fi
nančnih sredstev,

— izboljšanja faktorja ob
račanja zalog, ker se z zniža
njem števila postavk poveču
jejo količine in pospešuje pre
tok materiala,

— zmanjšujejo se število in 
vrednost nekurantnega blaga,

— zmanjšuje se potreba po 
skladiščnem prostoru s čemer 
se zmanjšujejo stroški skla
diščenja,

— zmanjšuje se obseg ad
ministrativnega dela,

— omogoča se nabava več
jih količin in s tem uveljavlja
nje količinskih rabatov,

— znižujejo se stroški prev
zemne kontrole, ker je treba 
preizkušati manj različnih 
kvalitet in dimenzij.

V povzetku lahko rečem, da 
se koristi standardizacije iz
kazujejo predvsem v manjši 
vezavi finančnih sredstev, ker 
so standardni deli vedno na- 
bavljivi in je zato čas skladiš
čenja teh delov v delovni or
ganizaciji lahko neprimerno 
krajši.

Zaostritev nacionalne in 
mednarodne konkurence sili 
industrijo k vedno strožjim 
ukrepom za racionalizacijo. 
Eden od teh ukrepov je deli
tev dela med industrijo in 
njenimi kooperanti, ki pa mo
rajo imeti kvalifikacije, izkuš
nje in kapacitete.

Taka delitev pomeni, da 
morajo kooperanti strogo u- 
poštevati vse ustrezne interne 
standarde svojega stalnega 
naročnika.

Standardizacija je bila že 
od nekdaj dobrodošel instru
ment nacionalizacij in reševa
nja mnogokaterih problemov 
pri kooperacijah. Pri tem mo
rajo v veliki meri pomagati 
tudi nacionalne ustanove za 
standardizacijo.

Franci Krabonja

STRAN 10 • AGIS JUNIJ 1977



AnekdoteZakaj dobro plačani strokov
njaki ne pomagajo v težavah

Razmišljamo po 10. redni 
seji samoupravne delavske 
kontrole dne 15. 6. 1977, kate
re smoter je bil, da se poživi 
delovanje samoupravne delav
ske kontrole v TOZD-ih so me 
privedla do spoznanja, da sem 
dolžan, iznesti nekatere pro
bleme.

V živahni razpravi, so iz
nesli posamezni člani odbora 
samoupravne delavske kon
trole, da v koliko na delov, 
mestu dobronamerno opozar
jajo na slabo organizacijo 
dela — pomanjkanje polizdel
kov in embalaže, tedaj se od 
predpostavljenih dobi neza- 
željen odgovor s povišanim 
tonom. Član samoupr. delav
ske kontrole se zaradi takega 
nastopa počuti nelagodno.

Taki primer je doživel član 
sam(oupr. del. kontrole v TOZD 
precizne mehanike, kjer se 
zaradi nepravočasnega dotoka 
polizdelkov in embalaže piše
jo zastoji na čakalne ure.

Na seji odbora sam. delav
ske kontrole TOZD Precizna 
mehanika je potrebno ugoto
viti in ukrepati preko DS 
TOZD PM, da se taki pritiski 
na člane odbora prenehajo.

Opravičeno zahtevo za po
jasnilo glede izdelave orodja 
OKW. 440000-02/05 je posta
vil član odbora sam. delavske 
kontrole iz TOZD TAP. Vsled 
tega predlagam, da se imenu
je neutralna komisija treh 
članov izven podjetja. Člani 
te komisije morajo biti stro
kovnjaki v konstruiranju 
kombiniranih orodij za glo
boki vlek. Komisija bi naj 
ugotovila po pregledu načrtov 
za OKVV 440000-02/05 sledeče:

— Koliko je bilo bistvenih 
napak v načrtih konstrukcije 
orodja (načrti št. 15070 do 
15089).

— Poda naj svoje mnenje o 
funkcionalnosti orodja.

— Ali je možno brez več 
preizkusov zagarantirati ta
kojšnjo brezhibno delovanje 
orodja, posebno ko pločevina 
— trakovi odstopajo v plus 
tudi do + 02 mm po Jus stan
dardu.

4. julij 
dan borca

ob prazniku 
iskrene čestitke 
kooperantom 
in sodelavcem

— Ugotovi naj ali je bilo 
orodje OKVV 440000-02/05 re
konstruirano iz OKVV 430000- 
02/05, ki je bilo izdelano v 
orodjarni čačak in komisij
sko sprejeto od TAP.

— Ugotovi naj — zakaj se 
je naročeno in sprejeto orod
je 430200-02/05 moralo rekon
struirati in prilagoditi na iz
delek 440000-02.

— Ugotoviti je potrebno, ali 
je bilo rekonstruirano orodje 
'OKVV 440000-02 pripravljeno 
za preizkusno serijo v začet
ku junija 1976.

— V prvih serijah (preiz
kusnih) se je ugotovilo, da je 
pločevina traki d = 1,5 ± 0,1 
po Jus — standardu odgovar
jala za OKVV 440000-02/05 in 
da je bilo 26. 3. 1977 izdelano 
preko 24.000 kom klobučkov, 
katere je teh. kontrola spreje
la in so bili montirani ter po- 
islani Opelu v Zah. Nemčijo.

— Ugotoviti je potrebno, da 
je med časom od junija 1976 
do januarja 1977 prišlo do 
sprem|embe višine klobučka za 
0,5 mm, kar je bilo potrebno 
v januarju 1977 pri preizkusni 
seriji tudi v orodju popraviti.

Komisija naj ugotovi, da so 
pri izdelavi orodja sodelovali:

1. Vlado MAKOVEC — au- 
tor — konstruktor orodja 
OKVV 440000+02/05 in da 'je 
imenovani sodeloval pri izde
lavi do 26. 3. 1977, ko je tudi 
bila dokazana funkcionalnost 
orodja za pločevino 1,5 ± 0,1, 
ki je dala kapaciteto 8000 kom 
v 7 urah.

2. Daniel BELA, ki je sode
loval v nadaljnih zasledova
njih med serijsko proizvodnjo 
in ugotovil, da se lahko Stan
ca tudi pločevina d = 1,5 + 0,2 
od 26. 3. 1977 do 15. 6. 1977.

3. Janko SATLER, orodjar, 
ki je avtorju orodja Vladotu 
Makovcu in tov. Danielu Beli 
predlagal, da se poveča zrač
nost in spremeni oblika vleč
nega trna za L vlek, in sode
loval pri vseh preizkusih orod
ja-

4. Franc BERANIČ, orod
jar, je od samega začetka pri 
rekonstrukciji sodeloval, ka
kor tudi pri preizkusih z veli
ko vnemo in potrpežljivostjo 
do končnega uspeha.

Komisija naj ugotovi, da je 
za artikel 430200-02/05 naroče
no orodje pri Litostroju 1974, 
ki je isto orodje izdelal in do
stavil v TAP. Orodje je komi
sijsko sprejeto, vendar je ob
ležalo v skladišču orodja še 
do danes neuporabno.

Ravno tako je kombinirano 
orodje za artikel 430000-02/05 
in pozneje rekonstruirano na 
OKVV 440000-02/05 izdelano 
pri podjetju Orodjarna Iskra 
Ljubljana. Orodje ni v popol
nosti odgovarjalo, saj je bilo 
veliko izmečkov in zastojev.

Navedena orodja navajam za- 
tradi tega, da se vidijo težave, 
ki so jih imeli s kombinirani
mi orodji OKVV 430200-02/05 
in OKVV 440000-02/05, stro
kovnjaki priznanih orodjarn, 
Iskre in Litostroja, pa tudi 
naši strokovnjaki v TAP.

Približni prihranek za pro
izvodnjo klobučkov na orodju 
OKVV 440000-02/05 bi bil nad 
45 milijonov st. din na leto, 
če pa se računa še klobuček 
460000-a in 470000 in 420000,00 
— ki se bo ravno tako mno
žično izdeloval, je letni pri
hranek še večji, saj se lahko 
poslužujemo že določenih iz
kušenj pri izdelavi orodja 
OKVV 440000-02/05, na kate
rem se je izdelal že ca. 100.000 
kom na avtomatski rafalni 
pomik.

Vsled napovedanega približ
nega letnega prihranka nad 
45 milijonov st- din je potreb
no izdelati preciznejši uradni 
ekonomski izračun rentabilno
sti orodja. Izračun naj izdela 
študij dela in časa — referent 
za racionalizacije.

L Da je prihranek na ploče
vini, saj so sedaj trakovi ožji 
za 15 mm. Dosedaj je bila ši
rina traka 90 mm pri OKVV 
440000-02/05 pa je širina traka 
75 mm.

Izračunati prihranek z nes- 
ku.................... din

2. Nadalje nastaja prihra
nek pri proizvodnji klobuč
kov, ki so bili dosedaj na iz
delavi klobučkov na starih 
orodjih zaposleni 3 delavci na 
dveh strojih z kapaciteto od 
2000 do 3000 kom v 7 urah.

Izračunati prihranek .y. ■ ■ ■ 
. . . din

3. Sprostitev delovnega pro
stora in transporta (cena v m! 
del. prostora).

Izračunati prihranek...........
.... din.

4. Kvaliteta izdelka je na 
OKVV brez izmečka, kar pa 
je bilo na starih orodjih na 
robu sprejemljivosti.

Izračunati prihranek...........
... v din.

5. Tehnološki napredek z o- 
rodjem OKVV 440000-02/05 je 
viden in se lahko uporabi 
funkcija orodja za artikel 
460000-02, 420000 artikel, 470000 
-000 itd.

Navedeni predlogi so poda
ni zaradi lažjega dela in da 
ima komisija že v začetku de
la pregled dogajanja pri izde
lavi orodij za izdelek 430200-02 
in 440000-02. O svojih ugoto
vitvah naj komisija poda po
ročilo direktorju DO AGIS in 
DS TOZD TAP, odboru sam. 
del kontrole in odboru sam. 
delavske kontrole TOZD O- 
rodjama. V poročilu naj bo 
zajeta graja, kaj je bilo slabe
ga, pohvala kaj je bilo dobre
ga in komisija naj navede 
strokovne rešitve za maksi
malno proizvodnjo.

Vlado Makovec

Francoski humorist in pisec 
komedij Alphonse Allais (1855 
—1905) je bil direktor lepo
slovne revije, ki je slovela po 
praznih obljubah in izgublje
nih rokopisih. Mlad pisatelj 
.se mu je nekoč pritožil, da 
revija ni objavila njegovega 
prispevka.

»Sem vam vrnil rokopis?« 
je osorno vprašal Allais, da bi 
čimprej opravil z njim.

»Da.«
»Potem ste lahko srečni, 

dragi prijatelj. Pomislite na 
protestantskega pastorja, ki 
je dal svoj klobuk, naj bi kro
žil med verniki, a ko je videl, 
da ni padel vanj niti najmanj
ši sold, je pokleknil in dejal:

Zahvaljujem se ti, dobri 
Bog, da so mi vrnili klobuk.«

XXX
Allaisu so povedali, da nek

do spije po šest kav samp za
to, da lahko trdi:

»Tak sem kot Balzac.«
»Jaz sem pa tak kot Napo

leon«, je dejal Allais.
»Zakaj kot Napoleon?«
»Moji ženi je ime Jožefina.«

XXX
Allais je slovel po svoji neo
majni resnobnosti. Nekoč je 
sedel na kavarniški verandi, 
ko je močno pihal mi strah 
Poklical je natakarja in na
ročil:

»Natakar, vermut in malo 
manj vetra prosim!«

XXX
Ko so Allaisa vprašali za 

mnenje o vprašanju ali je 
Shakespeare živel ali ne, in 
če je, ali je 'res avtor svojih 
del, je stvar —seveda ne brez 
podsmeha — takole razložil:

Shakespeare ni nikoli živel. 
Vsa njegova dela je ustvaril 
nekdo drug, ki se je prav ta
ko imenoval Shakespeare.«

XXX
O neki ženski z zelo dolgim 

nosom je Allais dejal:
»Kadar jo poljubiš na obe 

lici, je zadaj bližnjica.«
Ob neki priložnosti se je 

Allais začudil:
»Angleži so pa res posreče

ni! Mi, Francozi, imenujemo 
trge, ulice in avenije po zma
gah: Rue de Rocroy, plače 
id’ lena, avenue de Wagram... 
Angleži pa jih krstijo po po
razih: Trafalgar Square, Wa- 
terloo Plače . . .«

XXX
V enih svojih zgodb pa je 

napisal:
»In Janez je ubil Mileno. 

Približno takrat je Milena ne
hala varati Janeza.«

XXX
Kadar je prišel v uredništvo 

časopisa, katerega je zalagal 
s članki, je Allais običajno de
jal blagajniku:

»Prišel sem po svoj preje
mek.«

Nekoč ga je blagajnik opo
zoril, da ne rečemo moj pre
jemek, temveč moji prejemki.

»No,« je odgovoril Allais, 
»za tako malenkost res ni 
vredno uporabljati množine.«
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šport krepi vezi mladih
V soboto 5. junija je osnov

na organizacija ZSMS TGA 
Kidričevo organizirala šport
ne srečanje. Na igrišču osnov
ne šole v Kidričevem so se v 
treh disciplinah pomerile šti
ri ekipe in sicer:

— ekipa TGA
— ekipa TGA — štipendisti
— ekipa KK Ptuj
— ekipa Agisa
Tekmovanja so se pričela 

ob deveti uri po predhodnem 
izžrebanem vrstnem redu. Na 
rokometnem igrišču, so pote
kala srečanja v rokometu in 
malemi nogometu. V prostorih 
šolske telovadnice pa so se 
igrali dvoboji v namiznem te
nisu.

Dokaj dobra ekipa Agisa je 
v prvem srečanju v namiznem 
tenisu z 'rezultatom 5 : 0 pre

magala ekipo štipendistov 
TGA. Nato pa v boju za prvo 
in drugo mesto še ekipo KK 
z rezultatom 5 : 0.

Mladinska rokometna ekipa 
Agisa je z rezultatom 19:9 
premagala ekipo štipendistov 
TGA. V boju za prvo m|esto je 
naša ekipa z rezultatom 15 : 12 
premagala ekipo KK Ptuj.

V malem nogometu je bila 
precej razburljiva tekma za 
prvo mesto med ekipama TGA 
in ekipo AGIS. Izid tekme v 
regularnem času je bil neod
ločen 3 : 3. Pri streljanju se
demmetrovk so bili uspešnej
ši predstavniki TGA in prema
gali našo ekipo z končnim re
zultatom 8 : 6.

Po končanem športnem tek
movanju je sledila razglasitev 
rezultatov ter podelitev poka
lov in priznanj.

V Beogradu je nastopilo 29 delovnih organizacij cele Jugoslavije

Simij
Srebrna medalja 
rokometašem

Na XH. športnih igrah motorne

industrije Jugoslavije, ki so bile v 
Beogradu, pod pokroviteljstvom 
Industrije motorjev Rakovica je 
sodelovalo 27 kolektivov s 1300 
tekmovalci.

Rokometna ekipa AGISA

Sekretar mladine AGIS sprejema pokal iz rok predsednika mladine TGA Kidričevo
Foto: Korpar

Kadrovske spremembe
DELAVCI, KI SO PRIDOBILI LAST
NOST DELAVCA V ZDRUŽENEM 

DELU V MESECU MAJU 1977

Delovna skupnost skupnih služb
SPLOŠNO KADROVSKI SEKTOR
— TOPLAK Jasna, socialni delavec
— ZAJŠEK Mira, administrator v 

pravni službi
— VNUK Suzana, čistilka delovnih 

prostorov
— MARHOLT Cvetka, tajnica DPO

KOMERCIALNI SEKTOR
— KOVAČEC Erika, pomočnik skla

dišč. SCI

TEHNIČNI SEKTOR
— PETROVIČ Jožef, transporter

TOZD AVTOOPREMA
— PIVKO Konrad, čistilec odlitkov
— ARNUŠ Branko, vrtalec na vrtal

nem stroju
— VALENKO Martin, varilec na CO2 

aparatu
— JURGEC Ivan, strugar na stružni 

ci RTS-26 in RTS-28
— JURICINEC Štefan, vrtalec na vr

talnem stroju
— KRAJNC Andrej, monter sedežev

TOZD SERVISI
— MILEČ Ivan, avtoklepar
— MURŠIČ Vekoslav, avtomehanik 

(se vrnil iz JLA)

TOZD KOVINSKA OBDELAVA
— LOZINŠEK Alojz, stiskalničar

— MLINARIČ Janez, šabloner
— VUZEM Zdravko, šabloner

DELAVCI, KI SO PRENEHALI LAST
NOST DELAVCA V ZDRUŽENEM 
DELU V MESECU MAJU 1977

Delovna skupnost skupnih služb 
TEHNIČNI SEKTOR
— SATLER Alojz, plan er gumarnc
— KEKEC Miroslav, pripravnik (od- 

služ. voj. roka)
— ČELAN Štefan, pripravnik (odsluž. 

voj. roka)

KOMERCIALNI SEKTOR
— RAJH Leopold, pomočnik skla

dišč. SCI

TOZD AVTOOPREMA
— ŠIJANEC AVGUST, stiskalec na 

težji stiskalnici
— KIDRIČ Vojko, monter sedežev
— BAUMAN Ivan, vrtalec na vrtalnem 

stroju (odsluž. voj. roka)

TOZD SERVISI
— KOKOT Stanko, avtoelektričar (od

služ. voj. roka)
— VODA Milan, avtoklepar (odsluž. 

voj. roka)
— BELŠAKFranc, avtomehanik, (od

služ. voj. roka)

TOZD KOVINSKA OBDELAVA
— PETROVIČ Franc, stiskalničar
— SUŠNIK Maks, strugar (odsluž. 

voj. roka)
— KRAL Viljem, šabloner

Rokomet
Tudii tokrat so nas najbolj raz- 

veselMi rokometaši, ki so zasedli 
odlično 2. mesto. V odločilnem 
srečanju za prvo mesto jih je 
premagala kompletna drugoliga- 
ška ekipa FAP iz Priboja, ki se je 
s to zmago oddolžila za Jansko- 
letni poraz v Skopju. V ostalih 
srečanjih so premagali FAS Skop
je, Crveno zastavo Kragujevac,

IMV Novo mesto in DIVO Pan
čevo.

Ekipa je nastopila v naslednji 
postavi: Črešnik, Meško, Belšak, 
Skok, Čihal, Rogelj, Kaisersber- 
ger, Bogdanovič, Gramc D. im 
Giramc Z.

Za drugo mesto so zaslužni vsi 
igralci vendar lahko posebej po
hvalimo odlične obrambe Črešni
ka im dirigenta igre GRAMC Du
šana.

Kegljanje
Kegljači so se vestno priprav

ljali na nastop, vendar niso do
segli tisto, kar smo pričakovali, 
tako da je 15 mesto nerealna

uvrstitev glede ma mjihove zmož
nosti.

Posamezno: Seidl 355, Šeruga 
384, Mohorko 362, Majcen 385, 
Bogdanovič 346 im Žnidarič 338 
podrtih kegljev.
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Naša strelska ekipa

Strelstvo

11 mesto s 641 'krogi je lep 
uspeh naših strelcev, kljub te
mu, da so doseženi povpreom

rezultati, katerim so botrovale 
slabe razmere v dvorani.

Posamezno: Gajzer Marjam 166 
krogov (20 mesto), Simonič 
Franc im Hajduk Zvonko 160 kro
gov ter Šim en ko Edi 155.

Mali nogomet
Nekoliko preseneča visoka uvr

stitev na 8. mesto. Ugoden žreb 
ter diskvalifikacija ekip »Amorti- 
zeri Priština« im »Toza Dragovič« 
Ohrid sta pripomogla visoki uvr
stitvi. Za vstop v finale jih je 
premagala Tovarna vagonov Kra
ljevo s 4:1.

Za našo ekipo so nastopali: 
Potočnik, Zorec, Hotko, Kostanje

vec, Plajnšek, Lesjak, Šeruga, 
Bogdanovič in 'Klarič.

Kros
Ekipa v krosu je bila sestavlje

na iz tekmovalcev, ki so nastopili 
v nogometu. Najboljši Muratovič 
na 30 mesto, Hotko 68 in slaba 
uvrstitev Kostanjevca na 76 ter 
Lesjaka na 77 mesto od katerih 
smo pričakovali več.

Skupna uvrstitev na 21 mesto.

Dr. Alešu Beblerju smo poslali telegram sledeče vsebine:

Dr. Aleš Bebler 
ZVEZNI IZVRŠNI SVET 
BEOGRAD

Spoštovani tovariš dr. Bebler

Dovolite, da se tudi kolektiv tovarne AG1S Ptuj, ki je nastal 
po združitvi kolektivov Sigma Ptuj in TAP Ptuj, pridruži mno
gim čestitkam ob vašem življenjskem jubiieju in visokem 
odlikovanju. Kolektiv AGIS se vam zahvaljuje za vse, kar ste 
do sedaj napravili im vam želi še mnogo zdravih in plodnih let.

DRAGI TOVARIŠI!

Najlepše se zahvaljujem celemu kolektivu vaše tovarne za 
tople čestitke, ki ste mi jih poslali ob mojem 70-tem rojstnem 
dnevu in odlikovanju.
Upam, da vam bom v bodoče lahko kaj več pomagal, kot v pre
teklosti. Okolnosti nam niso šle posebno na roko!
Tovariško vas pozdravljam 
Aleš Bebler

Beograd, 22. junija 977

OBVESTILO

Telesnokoltuma skupnost Ptuj organizira začetni in mada- 
Ijavalni plavalni tečaj za vse starostne kategorije.

Začetek plavalnega tečaja 'bo v torek, 5. 7. 1977 v Ptujskih 
toplicah. Za prijavljene kandidate stare do 15 let bo tečaj 
v dopoldanskem času im to od 8. do 10. ure zjutraj. Za kandi
date starejše od 15 let pa bo tečaj v večernem času od 18. do 
20. ure.

Cena tečaja je 250,00 din za starostno kategorijo do 15 let 
in 300,00 din za starostno kategorijo nad 15 let.

Kandidati se lahko prijavijo pri Telesnokultomi skupnosti 
Ptuj, Vošnjakova 5, s predhodnim vplačilom tečajnime na žiro 
račun 52400-646-26037 SDK Ptuj.

Kolektiv tovarne AGIS

TOZD Gumama — 
Postaja milice Ptuj 4:4

V prijateljskem srečanju sta se 
ekipi razšli z neodločenim izi
dom, ki najbolj ustreza prikazani 
igri. Po vodstvu 2:1 in 4:2 za 
Gumarno so igralci postaje mili
ce v zadnjih dveh minutah rezul
tat izenačili. Najboljši pri Gu
mami, strelec štirih zadetkov, 
Turk Rajko, pri Postaji milice ve
lja pohvaliti Kralja, Kovšeta in

Pohorca. Gole za PM so dosegli: 
Kralj 2, Kovše in Nemčič po 
enega.

Postaja milice: Vidovič, Poho
rec, Nemčič, Kralj, Petrovič in 
Kovše.

Gumama: Polanlč , Breznik,
Vertič, Sakelšek, Turk, Krajnc V., 
Ramšak, Kokot, Krajnc M. in To
polovec. K. I.

Nogometaši, ki so zastopali AGIS na turnirju v Kidričevem Foto: Korpar

OBVESTILI

Obvezni sestanek članov 
kolektiva, ki so prijavljeni za 
mešani pevski zbor Agis, bo 
v četrtek, dne 7. julija 1977 
ob 14. uri v sejni sobi pod
jetja. OOS AGIS

Naprošamo vse športnike 
Agisa, ki imajo sposojeno 
športno opremo, da jo vrnejo 
najpozneje do 5. julija 1977 
referentu za šport in rekrea
cijo. OOS AGIS

Šah

Glede na moč posameznih na
sprotnih ekip je polovična bera 
točk (12) solidna uvestitev na 15 
mesto. Med tekmovanjem je pri
šla do izraza premajhna izkuše
nost.

Za ekipo so nastopili: Habja
nič, Reberc, Fridauer, Simonič in 
Klarič.

XXX
Skupna uvestitev na 15 mesto 

je usipeh za naše tekmovalce če 
upoštevamo, da nismo nastopili 
v treh panogah. K. I.

Rešitev
REŠITEV KRIŽANKE IZ 1. ŠTE

VILKE KAISERSLAUTERN, ORNI
TOLOG, ALOA, RESSEL, MOT
NOST, DOTA, EPIREC, SU, AMIT, 
TOTAL, SIR, BET, MATE, LIMFA, 
ETUDA, OVIEDO, NETRESK, PRI
LEP, ER, USTAVA, LESA, D, ŠTO
ROVKA, TL, ID, TRN, DEL, BOA, 
KRAVA, INCIDENT, TIROLSKA, 
MALKA, ALT, PAR, ANTAL.
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